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Să reducem sistematic 

prețul de cost al produselor
O știre transmisă zilele trecute de co

respondentul nostru din regiunea Timi
șoara ne vestea că în întreprinderile din 
această regiune capătă o mare extindere 
inițiativa pornită de colectivul combina
tului metalurgic Reșița sub lozinca „Să 
reducem prețul de cost la fiecare loc de 
muncă". Muncitorii și tehnicienii fabrici
lor „Electromotor", „Ocsko Terezia", ..In
dustria Lînii" și ai altor întreprinderi 
timișorene, analizînd posibilitățile de 
care dispun la locurile lor de muncă, 
și-au luat noi angajamente în vederea 
reducerii sistematice a prețului de , cost 
a! produselor. Intr-adevăr, sarcina de 
reducere sistematică a prețului de cost și 
rentabilitatea întreprinderilor, devine pe 
zi ce trece una din preocupările centrale 
ale oamenilor muncii din industrie. La 
fabrica de ulei „13 Decembrie", de pildă, 
găsirea de noi mijloace care să ducă la 
reducerea cheltuielilor de producție con
stituie o preocupare de bază. Drept 
urmare, pentru fiecare kilogram de ulei 
produs în trimestrul III al acestui an, au 
fost făcute cu 9,93 la sută mai puține 
cheltuieli decît în aceeași perioadă a anu
lui trecut.

Reducerea prețului de cost corstituie u- 
nul din izvoarele importante ale acumulă
rii socialiste. Prin reducerea prețului de 
cost al produselor se aduce o contribuție 
însemnată la mărirea rentabilității între
prinderilor, creîndu-se astfel noi surse de 
acumulare menite a duce la dezvoltarea 
economiei naționale, la înflorirea social- 
culturală a țării. Reducerea prețului de 
cost constitue un izvor de creștere siste
matică a bunei stări și prin fapbul că 
creează posibilități de ieftinire a mărfuri
lor, contribuție directă ,1a sporirea puterii 
de cumpărare a salariilor.

In mai toate ramurile industriale, în 
întreaga industrie socialistă posibilitățile 
care există sînt însă insuficient folosHe 
pentru reducerea prețului de cost, reali
zările dobîndite fiind încă departe de 
condițiile tehnice create. In primele trei 
trimestre ale anului în curs ca și în anii 
anteriori, situația îndeplinirii planului d'e 
reducere a prețului de cost a fost nesatis
făcătoare. In unele ramuri industriale, în 
numeroase întreprinderi se menține încă 
un nivel ridicat al cheltuielilor de pro
ducție, se mai vădește o gravă subapre
ciere a problemei reducerii prețului de 
cost. Linele direcții ale Comitetului de 
Stat al Planificării, precum șj Direcția Ge
nerală de Statistică, au dovedit lipsă de 
exigență atît la întocmirea planului de re
ducere a prețului de cost cît și la urmări
rea realizării lui, iar organele Ministeru
lui de Finanțe nu s-au ocupat nici ele cu 
continuitate de urmărirea realizării acestui 
plan. De asemenea, într-o serie de direcții 
generale din alte ministere s-a făcut o 
defalcare defectuoasă a sarcinilor privind 
prețul de cost pe întreprinderi. Astfel o 
serie de întreprinderi nu au primit sarcini 
mobilizatoare, oonforme posibilităților de 
care dispun.

Aceste lipsuri care au existat în cadrul 
organizațiilor economice .centrale nu 
justifică însă gravele deficiențe manifes
tate în unele întreprinderi. Cum își închi
puie, de pildă, conducerea uzinei de 
mașini agricole „Tudor Vlad'imirescu" 
că va putea îndeplini planul prețu
lui de cost fără să curme din rădăcină 
gravele deficiențe existente încă în mai 

toate compartimentele întreprinderii ? La 
această uzină deși normele de consum la 
batoze pentru anul 1954 au fost comuni 
cate din timp, serviciul tehnic nu a modi
ficat nimic, menținînd în vigoare nor
mele de consum din 1953 care erau mai 
mari. Lipsa de răspundere față de pro
blemele legate de reducerea cheltuielilor 
de fabricație se vădește și din faptul că 
la uzina „Tudor Vladimirescu" nu există 
o evidență operativă a consumurilor de 
materiale pe comenzi și produse. Din a- 
ceastă cauză, organele de lansare și veri
ficare a prețului de cost au elaborat 
bonuri de materiale pentru cantități mai 
mari decît cele necesare comenzilor res
pective. Conducerea uzinei „Tudor Vla
dimirescu" nu a învățat însă nimic din 
experiența anului 1954. Drept urmare, 
lucrările de planificare a prețului de cost 
pentru anul viitor au fost făcute pe baza 
unor date necontrolate, fără colaborarea 
cu organele tehnice și contabile ale în
treprinderii și după aprecieri arbitrare.

Pentru cadrele conducătoare din eco
nomie, pentru fiecare director de între
prindere, trebuie să fie clar că prețul de 
cost reprezintă indicele care sintetizează 
întreaga activitate a unei întreprinderi. 
Dacă sarcina de reducere a prețului de 
cost a fost îndeplinită, aceasta înseamnă 
că unitatea de muncă respectivă este bine 
gospodărită, că rezervele interne sînt va
lorificate în mod just. Practica dovedește 
că se pot obține economii în toate elemen
tele prețului de cost. In această lumină 
apare necesitatea organizării unei acțiuni 
largi pentru reducerea tuturor cheltuielilor 
de producție. Tocmai de aceea trebuie ca 
lupta pentru mobilizarea rezervelor inter
ne să aibă un caracter complex.

Este îndeobște cunoscută marea însem
nătate a folosirii judicioase a materiale
lor, a reducerii normelor de consum, în 
lupta pentru ieftinirea prețului de cost. 
Lupta pentru un regim sever de economii 
de materiale, trebuie dusă cu hotărîre în 
toate ramurile industriale și în mod spe
cial în industriile care folosesc materii 
prime provenite din agricultură.

In același timp lupta pentru economi
sirea materialelor trebuie să se împle
tească strî-ns cu acțiunea de reducere 
a cheltuielilor administrativo-gospodă- 
rești.

Cea mai importantă pîrghie a reducerii 
prețului de cost rămîne însă sporirea sis
tematică a productivității muncii. Către 
atingerea acestui obiectiv central trebuie 
să-și îndrepte toate eforturile oamenii 
muncii din fiecare întreprindere. In acest 
scop ei au datoria să folosească mai bine 
capacitatea utilajului, să aplice pe scară 
largă metodele înaintate de mare produc
tivitate, să-și ridice necontenit calificarea 
profesională.

Lupta pentru reducerea sistematică a 
prețului de cost este legată indisolubil și 
de acțiunea pentru îmbunătățirea calității 
produselor. In general, sînt nenumărate 
formele și pîrghiile care pot fi folosite în 
acțiunea de ieftinire a prețului de cost al 
produselor. De felul în care colectivele de 
muncă vor ști să le folosească, depind în 
mare măsură creșterea rentabilității în
treprinderilor, sporirea acumulărilor so
cialiste, ridicarea nivelului de trai al 
celor ce muncesc.

PENTRU PACE ȘI SECURITATE COLECTIVĂ ÎN EUROPA!
Nu ne vom lăsa intimidați de amenințări 1

Asistăm tn prezent la o 6erle de manevre 
și pregătiri ale cercurilor imperialiste din 
Occident, menite să ducă la reînvierea mi
litarismului german revanșard, la creare-) 
unui nou wehimacht. Potrivit acordurilor 
încheiate la Paris și Londra. Germaniei de 
vest i se dă posibilitatea creării unei arma
te de 500.000 oameni cu state majore, avia
ție și industrie de război.

Refacerea wehrmacht-ului amenință pacea 
lumii. Este iarăși în primejdie munca pașni
că desfășurată în uzine și pe ogoare, în a 
dîncul abatajelor, în laboratoare și școli; sînt 
din nou amenințate viețile tinerilor și liniștea 
bătrinilor, somnul copilașilor din leagăn. 
Toți acei care au îndurat suferințele celui de 
al doilea război mondial, dezlănțuit de mi
litarismul german. își pot da seama de peri
colul pe oare îl reprezintă înarmarea Germa
nici occidentale, condusă de clica revanșarda 
de la Bonn.

Propria mea experiență este aceea a unui 
om care a avut mult de suferit de pe urma 
cruzimii și ororilor ultimului război mon
dial. In acea perioadă, în țara noa-

Noi dorim pacea și știm să luptăm pentru a o apăra!
In timpul celui de al doilea război mon

dial em cunoscut suferințele pe care fascis
mul german le-a provocat poporului nostru 
și celorlalte popoare. Războiul a îndoliat fa
milii, a pustiit sate șl orașe Oare cum se pot 
uita astăzi toate acestea, cum poți sta fără 
să te revolți cînd în Germania occidentală 
reînvie fascismul, cînd acolo se dă un carac
ter oficial înarmării masive?

Tocmai de aceea, pentru că sînt conșbent 
de primejdia pe care o reprezintă remilita- 
rizarea Germaniei occidentale, am urmărit

Am străbătut într-o lună cîteva mii de 
kilometri pe păm'nt sovietic. De la Mos
cova la Harcov, de la Harcov la Riga, de 
la Riga la Leningrad, de la Leningrad la 
Moscova, prin orașe și sate, în instituții de 
cultură și colhozuri, în gări și laboratoare, 
în biblioteci șl cămine de copii, am în- 
tîlnit pretutindeni chipul luminos al omului 
sovietic, care printr-o muncă plină de 
nob'lă abnegație, clădește visul de aur al 
omenirii, comunismul.

Acum doi ani, de la Pekin la Șanhai, de 
la Șanhai la Hanceu, străbătî-nd alte cîteva 
mii de kilometri, am văzut cum poporul 
chinez eliberat ridică o lume nouă acolo 
unde odinioară stăpînea exploatarea feudală

Am citit cu mult Interes Declarația comu
nă a statelor participante lai conferința de 
la Moscova, conferință consacrată uneia din 
cele mai importante probleme ale zilelor 
noastre : problema păcii și securității colec
tive in Europa.

Declarația erată concis șl sincer măsu
rile care sînt necesare pentru realizarea 
idealurilor pașnice, a acelor idealuri de care 
nu poate să nu fie însuflețit orice om 
cinstit, indiferent de țara tn care locuiește, 
de profesia pe care o are. Eu, ca cercetător 
științific, îmi dau seama că toate proiectele 
mele viitoare sint indisolubil legate de asi
gurarea păcii, singura condiție în care mun-

Dr. HUGO STRAUSS
Decan al Facultății de Igienă din Cluj

stră tăia și spînzuna clica fascistă a 
antonescienilor, dirijată de ocupanții hit- 
leriști. Umilit, izgonit din școli, internat 
în lagăr de muncă, ca dealtfel și alți membri 
ai familiei mele, am fost La un pas dea mi 
pierde viața. Fratele meu însă nu a put-ut 
scăpa. Condamnat la vîrsta de 13 ani la 5 
ani închisoare, el a fost transportat în la
gărul de la Rîbnița și apoi împușcat de 
hitlarlști. Odată cu el au căzut și alți 68 
tineri. In alte lagăre, d'n același ordin, la 
Auschwitz sau Buchenwald, au fost gazați, 
îm.pușcați, spânzurați sau arși in cuptoare 
milioame de oameni de diferite naționalități, 
tineri, bă'.rîni, femei și copii.

Covîrșitoarea parte a omenrii, milioane și 
milioane de oameni simpli din întreaga lume, 
nu vor un nou război. Ei urăsc războiul diin 
toate puterile lor, după cum urăsc și pe toți 
cei care pregătesc un nou război.

GH. MIHALCEA
Electrician la garajul troleibuzelor

cu interes conferința de la Moscova pentru 
pacea și securitatea Europei. Am discutat 
despre conferință și cu tovarășii mei de 
muncă și am ajuns la concluzia că și de 
astă dată politica țărilor care au participat 
la conferința de la Moscova este o politică 
profund justă, in folosul păcii.

Da, noi dorim și iubim pacea, luptăm 
pentru ea. Dar dorința noastră fierbinte de

Un răspuns hotărît și demn

AUREL BARANGA
Dramaturg, laureat al Premiului de Stat 

și imperialistă. Anul trecut, pe vremea asta 
admiram strădaniile constructorilor Varșo
viei și elanul de nebiruit al celor de la 
Nova-Huta.

Știu că aceeași putere de neinfrînt îi însu
flețește pe constructorii unguri și bulgari, 
pe cei din Germania democrată, pe cei din 
Cehoslovacia, ca și pe cei din mica dar 
mîn-dra Albanie.

împotriva acestei lumi pașnice ce numără 
aproape un miliard d« oameni, se agită 
spumegînd de furie, cîteva duzini de aven

Triumful păcii depinde de noi toți

Conf. univ. NICOLAE CAJAL
Director adjunct științific 

al Institutului de Inframicrobiologie 
al Academiei R.P.R.

ca științifică poate să înflorească și să ro
dească nestingherită. De aceea eu nu pot să 
nu consider pe cei ce uneltesc să dezlănțuie 
— cu ajutorul wehrmachtului refăcut — un 
nou măcel mondial, ca pe proprii mei duș
mani.

Este fără îndoială că dacă acordurile de 
la Paris vor fi ratificate, poporul nostru, 
laolaltă cu celelalte popoare iubitoare de

Declarația adoptată de participant!: la 
conferința de la Moscova- ctT privire la secu
ritatea colectivă în Europa atrage atenția <a- 
supra primejdiei pe care o constituie pentru 
pacea Europei și a lumii «înarmarea Ger
maniei occidentale. Declarația arată in ace
lași timp clar și răspicat că popoarele iubi
toare de pace nu se vor lăsa intimidate de 
uneltirile cercurilor agresive. Ele vor ști să 
dea o ripostă zdrobitoare oricui ar încerca 
să atenteze la paceia și securitatea popoare 
lor.

Delegația țării noastre la conferința de la 
Moscova, a arătat limpede că țara noastră 
este ferm hotărîtă ca, laolaltă cu toate cele
lalte țări iubitoare de pace, să apere pe toate 
căile, și de acum înainte, interesele păcii și 
securității generale, care sînt și interesele 
propriei ei dezvoltări pașnice, propriei ei 
securități.

De aceea, susțin din toată inima Declara
ția comună a statelor participante la confe
rința de la Moscova.

pace nu e un semn de slăbiciune. Noi iubim 
pacea pentru că în timp de pace, așa cum 
bine se vede în toate colțurile țării, noi 
construim, învățăm, ne facem o viață mai 
bună. Dar dacă cineva va îndrăzni să ne 
tulbure munca noastră pașnică, să atenteze 
la viața noastră fericită și la libertatea 
noastră, noi vom ști să răspundem politici: 
„de pe poziții de forță" cu o forță de două 
ori mai mare.

Vom ști să ne apărăm viața noastră nouă 
cu aceeași hotărire cu care știm să ne-o 
construim. Noi dorim pacea și știm să lup
tăm pentru a o apăra 1 

turieri al morțit, cîteva duzini de ațîțători 
la un nou masacru mondial. Declarația co
mună de la Moscova le-a dat tuturor acestor 
amatori de aventuri funerare, un răspuns 
bărbătesc, hotărît și demn : dacă acordurile 
de la Paris vor fi ratificate, această lume 
ce numără aproape un miliard de oameni 
va ști să ia măsurile corespunzătoare, dictate 
de situație.

Este o luare de poziție ce umple de mîn- 
drie inima fiecărui om cinstit, care se 
gîndește cu simțul răspunderii la ziua de 
mîine.

Sînt fericit că aparțin acestei lumi pe al 
cărei steag stă scris cuvîntul PACE și care 
apără idealurile supreme a'.e omului.

pace, va fi nevoit 6ă treacă 1q înfăptuirea 
măsurilor necesare pentru apărarea cuceriri
lor noastre. Poporul nostru va ști să dea 
răspunsul meritat tuturor celor care ar în
cerca să asvîrle omenirea într-un nou război 
mondial.

Actuala situație internațională cere din 
partea noastră, a tuturor, eforturi continui 
in munca pentru întărirea patriei, pentru ci
mentarea solidarității tuturor celor ce doresc 
pacea. De asemenea gînduri sînt însuflețiți 
nenumărați oameni pe care eu îl simt alături 
cu mine în același front a! invincibilei arma
te a păcii. Triumful păcii asupra războiului, 
al vieții asupra morții, depinde de noi toți 
șl de fiecare în parte.

Regiunea Autonomă Maghiară 
a realizat pianul de colectare 
a produselor agricole vegetale

TG. MUREȘ (de la corespondentul nostru).' 
— in seara zilei de 6 decembrie, centralele 
telefonice din raioane au înregistrat multe 
comenzi telefonice cu indicativul „colectări". 
Veștile transmise telefonic au anunțat că 
țăranii muncitori din Regiunea Autonomă 
Maghiară au îndeplinit planul anual de co
lectare a produselor agricole vegetale. Ast
fel, la griu planul a fost îndeplinit cu 100,3 
la sută, la orz șl ovăz cu 100 la sută, la 
porumb cu 100)6 la sută și la cartofi cu 
100,1 la sută.

Aces’t.e procente vorbesc despre dorința 
țăranilor muncitori din satele Regiunii Au
tonome Maghiare de a îndeplini cu cinste 
îndatoririle lor față de stat, de a contribui 
astfel la îmbunătățirea traiului celor ce muți- 
cesc în patria noastră.

-----e-----

In contul anului viitor
HUNEDOARA. — Muncitorii și tehnicie

nii de la oțelâria specială a Combinatului 
siderurgic „Gh. Gheorghiu-Dej" din Hune
doara, organlzîndu-și bine munca și dezvol- 
tind Larg întrecerea socialistă, au îndeplinit 
zilele trecute planul anual de producție pe 
anul 1954. In fruntea întrecerii s-a situat 
schimbul condus de oțelarul Ju.rca Florian, 
care a realizat planul la luna noiembrie în 
proporție de 136,7 la sută, urmat de schim
bul condus de oțelarul Florian Haiduc, care 
a depășit planul de producție pe luna no
iembrie cu 24,53 la sută.

★
ORADEA. — Pină la 5 decembrie, 15 în

treprinderi din regiunea Oradea eu realizat 
planul de producție prevăzut pe anul 1954.

Printre acestea se află fabricile „Transil
vania", „Munca", „Drum Nou’’. „Vasile 
Roaită“ și sectorul Bobota el întreprinderii 
miniere Sărmășag.

Cu multă însuflețire luptă pentru realiza
rea sarcinilor de plan înainte de termen șL 
membrii celor 24 de cooperative meșteșu
gărești din regiunea Oradea. Pînă in pre
zent 18 cooperative meșteșugărești au realii 
zat sarcinile anuale de plan.

--- •----
Premiera piesei 

„David Copperfield^
Teatrul Tineretului va prezenta în seara’ 

zilei de vineri 10 decembrie a.c. premiera 
piesei „David Copperfield", dramatizare de 
Max Maurey după Charles Dickens.

In direcția de scenă a lui N. Mossim, 
spectacolul este interpretat de un colectiv 
de actori din care fac parte Al. Pop Marțian, 
Ionel Țăranu, N. Făgădaru, H. Nicolaide, Mi. 
mi Enăceanu, Maria Burbea, Florina Demion,. 
N. Motoc, Fi. Vasiliu, N. Săvulescu, 1. Fri
mu, P. Asan, Ion Iile ion. Olga Tudorache, 
Matilda Bărbulescu. Cicerone Ionescu, Felix 
Caro'.y, S. Balaban, Paula Tudor, Mircea 
Ipate Mareș și alții, rolul lui David Copper- 
field fiind interpretat de tînărul Șerban Cam 
tacuzino. --- •----

Candidați pentru alegerile 
de asesori populari

SAVENI (de la corespondentul nostru).—• 
La sediul gospodăriei agricole colective 
„1907“ din comuna Vlăsinești, a avut loc o 
adunare deosebită. In prezența unui delegat 
al organelor raionale de justiție, colectiviștii 
au propus candidații pentru alegerile de a, 
sesori populari pe anul 1955.

Pentru meritele lor deosebite, attt în mum 
cile agricole cit și în activitatea politico-so- 
dală, au fost propuși șl confirmați cu una
nimitate de voturi colectiviștii fruntași Gh. 
Cruț, Iordache Trufin, Filareta Isarl, Maria 
Lebădă, care a fost și în 1954 asescare popu
lară, Ana Asurdoaie și Filareta Damian.

pot și trebuie să fie zădărnicite!
împotriva reînvierii militarismului german

Uneltirile dușmanilor păcii...
O COMANDA DE „FOC" ? O amenințare? 

Ce altceva ar putea să iasă din gîtlejul a- 
cestui „kamerad"? (stînga sus). El 
parte din formațiile militare pe carS, 
diverse etichete, guvernul de Ia Bonn 
creat încă înainte ca acordurile de la 
dra și Paris să oficializeze reînvierea wchr- 
machtului.

FOSTUL GENERAL HITLER1ST KES
SELRING călătorește și ține discursuri. 
Printre altele el a vizitat și localitatea 
Recklinghausen din Austria. Cel trei pe care 
ii vedeți în fotografie (stînga jos) l-au as
cultat pe Kesselring propovăduind un noti 
„marș spre răsărit". Ei s-au și pregătit 
pentru aceasta: au și casca de oțel șl stea
gul de război (pe care îl țin deocamdată 
făcut sul sub braț). Ei așteaptă doar 
ordin. Gura care se 
buie astupată!

Lon-

un
pregătește să-l dea tre-

TOTUL E IN PER
FECTA ORDINE. A- 
cordurile de la Londra 
prevăd că Adenauer 
are dreptul la 500.000 
de soldați, șl perspec
tiva de a spori încă 
numărul lor, așa că 
mareșalul Broadhurst 
și generalul Sir Ri
chard Gale (dreapta 
sus) pot zîmbi satis- 
tăcuți. Ei au încă un 
motiv pentru aceasta, 
la manevrele pe care 
Ic-au supraveghiat în 
Germania occidentală 
(și din care puteți ve
dea o fază în clișeul 
din dreapta jos)
fost 14 morți. Repetiția 
merge bine...

au

■ ■ ■
LONDRA A SUFERIT MULT de pe urma războiului. Azi la Londra 

se împrăștie ceața și numeroase grupuri de temei pot fi văzute purtlnd 
pîacarde care spun același lucru : „Nu dați arme naziștilor 1“ „Copiii 
noștri au nevoie de pace !“, „Nu vrem «înarmarea Germaniei occi
dentale !“. Alături de milioane de alte manie din lumea întreagă, ma
mele londoneze își apără fericirea copiilor lor. (dreapta sus).

IN GERMANIA OCCIDENTALA au loc mereu explozii la depozitele 
militare. Azi, se știe că americanii au intenția să înzestreze noul wehr- 
macht cu tunuri atomice, pe care le-au și adus în Germania apuseană. 
Care german poate în acest caz rămîne liniștit ? Din ce in ce mai muîți 
sint cei care în orașele din apusul Germaniei ies în stradă în coloana 
compacte: „Jos militarismul l“, „Retragerea armatelor de ocupație!" 
cer placardele lor. (stingă jos)

ACEȘTI FRANCEZI (dreapta jos) au fost internați de fasciști la 
Auschwitz și Buchenwald și nimeni nu-i va putea face să uite aceasta. 
Așa cum nimeni nu-i va putea face să uite vreodată pe cei care i-au 
torturat: sint aceîașî criminali cărora domnul Mendes-France e grăbit 
să le dea din nou mină liberă. Dar Franța, ca și celelalte popoare 
ale Europei sînt de cu totul altă părere.



Pentru o conducere competentă a economiei locale Scrisori către redacție

Călătorie îndelungată
Mai multă atenție sectorului

1---------------------------------------------------
La redacția ziarului nostru sosesc nu

meroase scrisori în care activiști ai apa
ratului de stat central și local, lucrători 
din industria locală sau comerțul local și 
alți oameni ai muncii iși exprimă părerea 
lor în legătură cu diferite probleme ale 
muncii de conducere a economiei locale, 
fac propuneri, semnalează lipsuri, pun în
trebări asupra problemelor ridicate de 
conducerea economiei locale.

Interesul pe care îl manifestă tot mai 
numeroși oameni ai muncii pentru pro- 

. blemele legate de conducerea și dezvol
tarea economiei locale este justificat de 

" complexitatea tot mai mare a acestor 
probleme, de însemnătatea lor crescîndă 
pe măsura dezvoltării economiei locale.

in fiecare regiune sau raion al țării, 
pe lîngă resursele și întreprinderile de 
interes republican, există și numeroase 
resurse de toate categoriile (resurse de 
muncă, de materii prime și energetice) a 
căror utilizare interesează în primul rînd 
populația teritoriului respectiv. Utiliza
rea complexă a resurselor locale în sco
pul dezvoltării economice a regiunilor și 
raioanelor țării are o deosebită impor
tanță pentru întreaga economie naționa
lă, fiind un factor însemnat în creșterea 
bunăstării oamenilor muncii.

Multe sfaturi populare au dovedit că 
știu să conducă cu competență și autori
tate economia locală. Dovadă este crește
rea simțitoare a producției și sortimente
lor industriei locale.- contribuția activă 
pe care sfaturile populare o aduc la dez
voltarea agriculturii, îmbunătățirea conti
nuă a activității gospodăriei comunale, 
etc.

Pe măsura continuei lărgiri a activită
ții economice locale și a sporirii răspun
derii organelor locale ale puterii de stat 
în această privință, problema conducerii 
competente a economiei locale de către 
sfaturile populare a început să cuprindă 
aspecte tot mai complexe.

Una din direcțiile principale spre care 
trebuie să se îndrepte munca sfaturilor 
populare pentru înflorirea economiei lo
cale este dezvoltarea industriei de interes 
local. Deși în ultimii ani industria locală 
s-a dezvoltat mult, și-a lărgit ramurile 
de activitate, conducerea ei de către co
mitetele executive, prin secțiile de indus- 

ț trie locală este încă în multe locuri ne 
satisfăcătoare.

Lipsurile cele mai evidente se manifes
tă în direcția valorificării resurselor 
locale. Numai o mică parte dintre acestea 

' sint just folosite in timp ce altele — care 
ar aduce o contribuție de preț la ridica-

rea nivelului de trai al populației — stau 
nevalorificate. Aceasta se referă in special 
la resursele de materii prime pentru pro
ducerea bunurilor de larg consum. încu
rajați de atitudinea pasivă a unor comi
tete executive și a secțiilor lor de indus
trie locală, unii directori de întreprinderi 
locale înclină spre a aștepta totul — ma
terii prime, cadre calificate — de la „cen
tru", neglijind bogăția de posibilități pe 
care le oferă regiunile și raioanele țării.

Dezvoltarea continuă a economiei loca
le nu se poate realiza de cît prin antrena
rea unor mase largi de oameni ai muncii 
în rezolvarea problemelor legate de în
florirea economică a regiunilor și raioa
nelor țării, prin atragerea inițiativei a 
mii și mii de oameni, în realizarea acestui 
obiectiv. Or, in unele locuri se manifestă 
tendința comitetelor executive de a rezol
va birocratic* problemele ce se pun în re
giunile și raioanele respective, de a sub
aprecia ajutorul pe care îl pot primi din 
partea comisiilor permanente și a active
lor de cetățeni.

In munca lor de conducere a economiei 
locale, multe sfaturi populare întîmpină 
greutăți din cauza deficiențelor ce exis
tă în ce privește colaborarea cu diferitele 
unîtăti aflate în regiuni și raioane, dar 
care nu sînt subordonate organelor locale 
ale puterii de stat. Deși cele mai multe 
din aceste unități se încadrează în econo
mia locală și deservesc nevoile populației 
locale, ele nu sînt deloc sau aproape de
loc controlate de sfaturile populare, ceea 
ce duce la apariția unor anomalii în si
tuația economiei locale.

O altă problemă de mare însemnătate 
este cea a competenței aparatului organe
lor locale ale puterii de stat în rezolva
rea diferitelor probleme economice. In a- 
ceastă privință există încă multe lipsuri, 
la unele secții fiind repartizați oameni cu 
o insuficientă pregătire profesională. A- 
ceasta, în timp ce în aparatul de stai cen
tral există numeroși specialiști care fac 
muncă de birou, care nu sînt folosiți în 
conformitate cu pregătirea lor.

Deosebit de importantă este și proble
ma legăturii care trebuie să existe intre 
sfaturile populare și organele centrale ale 
puterii de stat Datorită neînțelegerii fe
lului în care trebuie aplicată în practică 
dubla subordonare a secțiilor comitetelor 
executive de către o parte sau alta, se 
ivesc deseori greutăți care influențează 
negativ asupra dezvoltării economiei lo
cale. Aceasta se datordște faptului că 
organele centrale privesc de multe ori 
îngust sarcinile ce le revin in legătură 
cu economia locală, manifestînd o 
tendință de centralism exagerat, frînind 
inițiativa locală. Acest fapt duce la o

tendință spre circularomanie manifestată 
de unele organe centrale, tendință care 
duce la rîndul ei la birocratizarea muncii 
atît a organelor din ministere, cît și a 
secțiilor comitetelor executive. Acest 
lucru e valabil îndeosebi atunci cînd este 
vorba de alcătuirea planului local și a 
bugetului local. Faptul că unele organe 
centrale nu consultă comitetele executive 
ale sfaturilor populare la definitivarea pla
nului local și mai ales a bugetului local, 
face ca planul și bugetul local să nu re
flecte totdeauna nevoile cele mai urgente 
ale regiunilor și uneori să nu țină seama 
de posibilitățile existente pentru realiza, 
rea obiectivelor stabilite. Aceeași situație 
se observă și în ce privește finanțarea e- 
conomiei locale, care are un caracter ex
cesiv de complicat și 'greoi, ceea ce duce 
adesea ia intîrzierea efectuării lucrărilor 
de investiții. La rîndul lor, comitetele 
executive și secțiile lor manifestă deseori 
o atitudine pasivă față de realizarea pla
nului și bugetului local, dezinteresîndu-se 
de urmărirea continuă a felului în care a- 
cestea se realizează.

Am enumerat pe scurt cîteva din pro
blemele numeroase și complexe legate de 
îmbunătățirea continuă a conducerii eco
nomiei locale de către sfaturile populare 
Cele arătate mai sus sint departe de a e- 
puiza aspectele ce pot fi intîlnite în mun
ca practică, aspecte de care se lovesc 
mereu activiștii sfaturilor populare.

In esență, problemele centrale care tre
buie examinate și adincite în această pri
vință rămîn însă cele legate de atrage
rea inițiativei maselor în acțiunea de va
lorificare a resurselor locale, de ridicare 
a competenței aparatului comitetelor e- 
xecutive în rezolvarea problemelor ce le 
revin, în lărgirea cîmpului de activitate 
și a răspunderii sfaturilor populare în ce 
privește conducerea economiei locale, în 
clarificarea — în acest domeniu — a le
găturilor dintre organele centrale și lo
cale ale puterii de stat, ceea ce ar contri
bui fără îndoială ia dezvoltarea continuă 
a economiei locale.

Că rezolvarea acestor probleme preocu
pă pe numeroși tovarăși din cadrul or
ganelor centrale și locale ale puterii de 
stat o dovedește interesul cu care aceștia 
iși spun părerea, vin cu propuneri, în ca
drul unor articole trimise ziarului nostru

Publicăm mai jos ar'.icolul intitulat „li
nele probleme privind dezvoltarea indus
triei locale", articol scris de tov. Alexan
dru Cîrdan vicepreședinte al comitetului 
executiv al sfatului popular al regiunii 
Stalin, urmind ca in numerele noastre 
viitoare să continuăm a da publicității 
articolele sosite la redacție precum și 
cele care ne vor parveni ulterior.

Dacă un călător se 
urcă in tren la Huși in 
cite ore ajunge la Bu
curești? In maximum 
10 ore. Dar un colet 
expediat prin mesage
rii din aceeași gară și 
cu aceeași destinație ? 
Tot în maximum 10 
ore, ar răspunde cetă
țeanul care încă nu a 

birocratismul și nici cu

viti-pomicol
Ing. N. Pâtroiu

Director general al Direcției Pomiculturii 
și Viticulturii 1

de-aface
de conștiinciozitate, a unor funcționari 
C.F.R. Alți cetățeni insă, care au avut 

colete prin

lipsa
de la 
nefericita ocazie să primească
C.F.R. ar da răspunsuri diferite. De pildă...

Cu cîteva săptămîni in urmă, la serviciul 
de mesagerii din gara Huși au fost predate 
două colete cu destinația București și expe
diate cu trenul 6030. A doua zi, luni, cele 
două colete au sosit în București și au fost 
înregistrate cu poziția de sosire nr. 14309 la 
mesagerii București-Nord. Deci, pînă aici 
toate-s bune: coletele au sosit tot atît de 
repede ca și călătorii, numai că mărfurile nu 
se socotesc sosite atunci cînd sînt depo
zitate la magaziile C.F.R.-ului, ci în momen
tul ridicării lor de către destinatar. Prin 
urmare, coletele din cauză, încă mai aveau 
„de călătorit".

Marți după amiază, respectiv în ziua de 
28 septembrie, deoarece coletele nu-mi so
siseră încă, m-am dus la mesagerii pentru 
a mă interesa de soarta lor.

Degeaba am încercat în dreapta și în 
stingă să aflu dacă au sosit coletele. Maga
zionerul m-a trimis înapoi la registratură, 
casierul la fel, iar șeful de magazie Dumitru 
Pantelimon, nu era de găsit. Ce era să fac? 
M-am resemnat și am plecat.

A mal trecut o zi și încă o zi. Avizul nu 
mal sosea... Joi 30 septembrie am pornit 
iar la drum. De data aceasta am avut no
roc. La registratură era o altă funcționară 
care a căutat avizul cu pricina. Pe el, avi- 
ziera Maria Ion scrisese : „Adresantul necu
noscut", deci puteam să aștept mult și bine 
coletele...

Am rămas nedumerită. Cum „adresantul 
necunoscut"? De treizeci de ani, mama, — 
că pe adresa ei erau expediate coletele — 
are aceeași adresă. O cunosc oamenii de pe 
zece străzi învecinate... înseamnă că avi- 
ziera nici nu și-a dat osteneala să vină 
pînă in cartier.

Am plecat gîndind că nu ar fi rău ca Di
recția Regională C.F.R. București să cerce
teze această neplăcută intimplare, evitîndu-se 
situațiile asemănătoare.ELENA PLAIU 

gospodină
str. Pricopan nr. 10, București

O organizație unde munca 
nu este organizată...

Unele probleme
privind dezvoltarea industriei locale

La Organizația Eco
nomică Raională Tg.- 
Ocna, problema îmbu
nătățirii calității pro
duselor nu se bucură 
de atenția cuvenită. 
Circa 100.000 cărămizi

In regiunea Stalin industria locală a luat 
o deosebită dezvoltare. In prezent există în 
regiunea noastră șapte combinate industriale 
raionale, trei combinate industriale orășe
nești, o întreprindere de materiale de cons
trucție, o întreprindere agro-alimentară și o 
întreprindere regională de exploatări fores
tiere.

Paralel ou creșterea producției s-au creat 
și dezvoltat în cadrul întreprinderilor indus
triei locale ramuri industriale ca: alimentară, 
metalurgică, chimică, materiale de construcții, 
prelucrarea lemnului, etc.

Mergînd pe linia îndeplinirii sarcinilor tra
sate de plenara lărgită a C.C. al P.M.R. din 
august 1953, comitetul executiv regional a 
luat măsuri care au dus la sporirea produc
ției acestor bunuri în 1953 cu 30 la sută față 
de anul 1952, iar în anul acesta producția 
va fi cu 65 la sută mai mare ca anul trecut. 
Printre noile produse ce se fabrică în acest 
an în industria locală sînt: mobilă țără
nească, sobe de gătit din fontă, olărie de 
menaj, pînză de pantaloni specifică regiunii, 
etc

Pe lîngă succesele obținute mai sînt încă 
numeroase lipsuri atît din partea organelor 
locale ale puterii de stat, cît și din partea 
organelor centrale, lipsuri oare arată că față 
de posibilitățile existente în regiunea Stalin, 
industria locală s-a dezvoltat încă insuficient.

Comitetul executiv regional nu a urmărit 
o dezvoltare concomitentă a industriei locale 
în toate raioanele regiunii. In timp ce în u- 
pele raioane (Sibiu, Mediaș, Sighișoara) in
dustria locală a fost dezvoltată pe măsura 
posibilităților existente, în alte raioane (Ag
nita, Rupea și Tîrnăveni) industria locală este 
încă slab dezvoltată.

Sînt lipsuri serioase șj în ce privește ren
tabilitatea întreprinderilor de interes local. 
Așa de pildă din cele 13 întreprinderi exis
tente, numai .5 aduc beneficii; celelalte lu
crează ;cu pierderi planificate. Aceasta din 
cauza faptului că o serie de întreprinderi nu 
realizează planul, au productivitatea scăzută, 
Iar prețul de cost al produselor este foarte 
ridicat din pricina nefolosirii întregii capa
cități de producție.
• Strîns legată de aceasta este problema ca
lității produselor. Calitatea necores.punză- 
toare la o parte din produsele industriale în
greunează desfacerea lor pe piață și contri
buie la crearea de stocuri supra normative. 
Așa sînt de pildă, bu.fe.tele de bucătărie pro
duse de ■ întreprinderea: ,,23 August" din 
Orașul Stalin.
' La aceste lipsuri existente în munca comi
tetelor executive din regiunea noastră se 
mai adaugă o serie de lipsuri și greutăți 
provocate de unele organe centrale și în pri
mul rînd de Ministerul Gospodăriei Comu
nale și Industriei Locale. Din cauza acestor 
lipsuri și greutăți existente în prezent, com
petența sfaturilor populare in ce privește in
dustria locală este limitată Este cunoscut 
faptul că in prezent în competența sfaturilor 
populare este numai industria locală pro
prie. Viața economică locală cuprinde însă 
și alte sectoare industriale de interes local 
cum ar fi-: cooperația meșteșugărească, uni
tățile de producție ale cooperativelor de con
sum, secțiile de valorificare a deșeurilor din 
întrepr nderile republicane, atelierele micilor 
meseriași particulari. Qu toate că aceste 
sectoare produc bunuri ce sînt destinate a 
satisface în mare măsură nevoile locale, to- 
tvși cli.n punct de vedere al planificării .și re
partizării produselor, ele urmează un regim 
centralizat.' Neexistența unei coordonări a 
producției și repartiției pe plan loc'al face 
ca producția să nu corespundă întotdeauna 
nevbilor de consum. Așa de pildă, în regiu 
nea noastră produc blacheuri pentru ghete 
atît unitățile industriei locale, cît și coope
rativele meșteșugărești, secțiile de valorifi
care a deșeurilor din întreprinderile republi-

AJexandru Cîrdan 
vicepreședinte al comitetului executiv 

al sfatului popular regional Stalin

cane și unitățile de producție ale cooperati
velor de consum. Nici una din aceste unități 
nu produc însă cuie pentru blacheuiri, deși 
pentru fabricarea lor sînt în regiune mașini 
speciale care stau însă neutilizate la fabrica 
republicană „Aurora Pomină". Astfel de ne- 
concordanțe ce se ivesc în producția locală 
nu pot fi remediate operativ de către sfa
turile populare, deoarece acestea nu au com
petență in planificarea producției din alte 
ramuri cum sînt cele arătate mai sus.

Pentru remedierea adestor greutăți ar fi 
bine ca sfaturile populare regionale .să fie 
competente în planificarea și repartizarea 
producției întregii industrii locale, excepție 
făcînd numai acele produse care interesează 
în mod direct economia națională a țării.

O altă greutate în conducerea industriei 
locale provine din faptul că pe teritoriul re
giunilor se găsesc o serie de întreprinderi 
republicane și trusturi cu o capacitate mică 
de lucru care folosesc materie primă locală, 
unele produse fiind destinate în parte sau 
în întregime consumului, local. Așa de pildă, 
trusturile de panificație și abatoarele aparțin 
astăzi Ministerului Industriei Alimentare 
deși natura produselor lor este complet lo
cală, iar de activitatea lor și calitatea produ
selor răspund sfaturile populare. La fel este 
situația cu fabrica de jucării și rechizite șco
lare „Steaua Roșie", care are un număr de 
circa 30 muncitori și aparține Ministerului 
Industriei Ușoare, sau fabrica „Bradul Arde
lean" care nu depășește capacitatea unui ate
lier de tîmplărie cu circa 40 muncitori și a 
parține de. Ministerul Industriei Lemnului, 
Hîrtiei și Celulozei.

Ar fi bine, în scopul dezvoltării economiei 
locale, ca unități asemănătoare să nu tnai 
aparțină de organele centrale și să fie trecute 
în cadrul industriei locale ca întreprinderi 
ale sfaturilor populare

O problemă deosebit de importantă în ce 
privește dezvoltarea industriei locale, este cea 
a utilării întreprinderilor aparținînd acestei 
industrii. Industria locală este astăzi insufi
cient utilată și nu are spațiul industrial ne
cesar pentru activitate și dezvoltare. Sînt încă 
multe produse ale industriei locale care se 
realizează prin munca manuală, ceea ce duce 
la sporirea numărului brațelor de muncă, 
care și așa șe recrutează greu. Aceasta in
fluențează atît asupra prețului de cost, cit 
și asupra calității produselor.

In acest timp insă în industria republica
nă există numeroase utilaje și clădiri care 
stau nefolosite. Numai în regiunea noastră 
de pildă, am identificat pînă acum 80 de clă
diri industriale, din care o parte cu utilajele 
nefolosite. Printre acestea putem enumera : 
fostă fabrică de postav Mediaș, cu întreaga 
instalație,: clădirea fostei fabrici de textile 
din Orașul Stalin, de pe strada Vasile Lucaci, 
și utilajul ei care, în prezent neîngrijit, 
se degradează. Trecerea acestor fabrici și a 
utilajelor lor, ca și a utilajelor existente la o 
serie de întreprinderi republicane și nefolo
site în prezent, în Industria locală ar contri
bui la o puternică dezvoltare a acesteia din 
urmă.

Asigurarea materiei prime constituie de a- 
semenca o problemă strins legată de dezvol
tarea industriei locale. Majoritatea mate
riei prime necesare industriei locale din re
giunea noastră o. asigurăm din resurse loca
le.

O sursă principală indicată a fi folosită 
pentru acoperirea de'materie primă în in
dustria locală, sînt deșeurile rezultate din 
procesul de producție al industriei republica

ne. Obținerea acestor deșeuri este îngreuna
tă de faptul că întreprinderea de colectare 
a metalelor, ca unic colector, revinde deșeu
rile la prețul materiilor furnizate de produ
cător, ceea ce scade rentabilitatea utilizării 
acestora. Exemplu : deșeurile de tablă se 
predau la prețul de 0,07 lei kg. pe care apoi 
I.C.M. le valorifica cu prețul de lei 2,40 kg 
Aceasta a făcut ca sfatul popular regional 
Stalin .să nu poată prelua și valorifica 
peste 1.0Q0 butoaie tablă (foste ambalaje 
pentru carbid), care se găsesc de ani de zile 
la una din întreprinderile republicane din re
giune

Pentru a da posibilitatea folosirii deșeu
rilor în industria locală și obținerii lor pe 
cale operativă se impune reglementarea cir
culației acestora, astfel ca să poată fi obți
nute direct de la producător, la prețul lor 
real.

O serie de deficiențe există și în ce priveș
te modul de desfacere a produselor indus
triei locale, care a urmat procedeul de pla
nificare centralizat. Drept urmare, mari can
tități de produse au fost dirijate în alte părți 
ale țării. Ținînd seama că producția indus
triei locale este destinată în primul rînd sa
tisfacerii nevoilor de consuin local, propunem 
ca produsele industriei locale, cu excepția 
unor articole care interesează economia na
țională, să fie lăsate în proporție de cel pu
țin două treimi la dispoziția sfaturilor popu
lare regionale; acestea să hotărască reparti
zarea lor

O greutate în ce privește .producția indus
triei locale, mai ales la materialele de cons
trucție, provine din faptul că repartițiile nu 
se trimit la timp de către ministerele coor
donatoare, oficiile de aprovizionare, iar be
neficiarii nu contractează produsele reparti
zate Din aceste cauze multe întreprinderi 
sînt nevoite 6ă oprească fabricația, deoarece 
li se blochează conturile și spațiul de înina- 
gazinare. Așa de pildă, la întreprinderea e- 
cononiică din Sighișoara, a trebuit să fie 
oprită producția de var timp de 7 zile. In 
scopul reglementării acestei probleme, propun 
să se fixeze un termen de 30 zile, înăuntrul 
căruia coordonatorii să emită repartițiile, iar 
beneficiarii să încheie contractele. După ex
pirarea acestui termen, materialele nerepar
tizate sau necontractate să rămînă la dispo
ziția sfaturilor populare.

O piedică serioasă în dezvoltarea industriei 
locale o constituie forma organizatorică ac
tuală a secției industriei locale. Conform re
structurării secției gospodăriei comunale și 
industriei locale s-ău creat la regiune o sec
ție a industriei locale, o secție de gospodărie 
comunală și o secție de drumuri și ape.

La raioane în schimb s-au desființat sec
țiile de gospodărie comunală și industrie lo
cală și s-a înființat numai o secție de dru
muri și ape. Așa îneît problemele de 
industrie locală rămîniind numai în sar
cina comitetelor executive respective, a- 
cestea nu le pot cuprinde, fie din 
cauza multiplelor sarcini ce le stau în față, 
în alte domenii de activitate (campanii a- 
gricole, colectări, autoimpunere, acțiuni so- 
cial-culturale, etc.), fie din lipsa cadrelor 
cu o calificare corespunzătoare muncii în do
meniul Industriei locale In aceste condiții, 
problemele de industrie locală sînt trimise 
spre rezolvare secției de industrie locală 
regională care nu poate cuprinde în mod su
ficient terenul, rămînind nefolosite multe po. 
sibi'.ități locale de dezvoltare a industriei lo 
cale. Este necesar neapărat ca la raioane 
să existe un organ tehnic pe lîngă comitetul 
executiv care să-l sprijine în îndrumarea 
muncii industriei locale.

Rezolvarea acestor cîteva probleme ridi
cate aici ar duce la o și mai puternică dez
voltare a industriei locale și deci la o mai 
bună aprovizionare a oamenilor muncii cu 
bunuri de larg consum.

de calitate inferioară, 
refuzate de cumpărători, zac stocate in de
pozite, blocind fondul de rulment al orga
nizației. Și alte materiale de construcții, 
cum ar fi varul hidraulic, nu corespund din 
punct de vedere calitativ. Din cauza proastei
calități a produselor, contul Organizației 
Economice Raionale Tg.-Ocna este blocat
la Banca R.P.R.

Faptul că la această organizație există 
asemenea situație, nu este întîmplător. In 
rîndurile colectivului de conducere și-a 
făcut cuib trainic birocratismul. Colectivul 
de conducere, în frunte cu directorul Ion
iga, crede că munca se poate conduce numai 
din birou prin circulărt, adrese, formulare, 
note telefonice, etc.

Secția gospodărie comunală și industrie 
locală regională, are datoria să supravegheze 
îndeaproape munca Organizației Economice
Raionale Tg. Ocna. Măsurile luate trebuie
să ducă la înlăturarea metodelor birocratice
de muncă și a birocraților care le folosesc, 
precum și la îmbunătățirea calității produ
selor. ANDREI PISARU

corespondent voluntar

Datorită atenției a- 
cordate de stat in ulti
mii ani dezvoltării po- 
miculturil și viticul
turii. s-au putut obține 
în acest sector o
serie de realizări care constituie un serios 
pas înainte pe drumul refacerii patrimoniului 
viti-pomicol din țara noastră. Faptul că as
tăzi 30 la sută din suprafața viilor altoite 
și 17 la sută din suprafața livezilor aparțin 
sectorului socialist, a făcut posibilă înființarea 
de plantații masive de vii și livezi in cadrul 
gospodăriilor colective și de stat. Astfel. îh 
ultimii ani s-au înființat in aceste unități 
peste 6.000 ha. plantații dc vii și peste 
11500 ha. livezi de pomi fructiferi. Numărul 
plantațiilor a crescut și în sectorul indivi
dual, unde numai în 19o3 s-au plantat cea. 
1.800.000 pomi, ceea ce reprezintă un spor 
de 400 la 6Utâ față de plantațiile anuale 
dinainte de 1944.

Considerîindu-se problema pepinieristică ca 
una din pîrghiile hotărîtoare in procesul de 
refacere șl dezvoltare a viticulturii și pomi- 
cultuirii din R.P.R., această sarcină de mare 
răspundere revine aproape în întregime sta
tului.

Paralel ou dezvoltarea suprafețelor pepi- 
nieristice s-a început o acțiune masivă de 
construcție a așa ziselor complexe de altoire 
pe. lingă principalele pepiniere viticole de la 
gospodăriile agricole de stat. Acestea sînt 
construcții moderne de mare capacitate prevă
zute cu toate secțiile și utilajele necesare 
procesului tehnologic de altoire și forțare a 
2-3 milioane vițe pe sezon.

★
Mergînd pe linia măsurilor trasate și apli- 

cînd o agrotehnică înaintată, multe gospodă
rii agricole de stat, gospodării agricole co
lective, precum șl țărani muncitori cu gospo
dării individuale au obținut succese remarca
bile.

Gospodăria agricolă colectivă din Jari- 
ștea, de pildă, a obținut anul acesta o pro
ducție medie de 7000 kg. struguri la ha. De 
asemenea țăranul muncitor cu gospodărie 
individuală, M. Z. Neaga, din comuna 
Ostrov-Constanța, a obținut de pe 0,3 ha. în 
1953—4000 kg. de struguri, iar în 1954 — 
peste 7000 kg. struguri, ceea ce înseamnă cca. 
23.000 kg. struguri la hectar.

Condițiile naturale favorabile pentru cultu
ra viței și a pomilor din țara noastră, la care 
se adaugă sprijinul acordat de stat, dău posi
bilitatea dezvoltării continue a acestor ra
muri de producție.

Pornind de la aceste considerente, proiec
tul de Directive al Congresului al Il-lea al 
P.M.R. pune în fața celor ce muncesc în a- 
ceste sectoare, sarcini importante de realiza
rea cărora deoinde obținerea unor producții 
cît mai ridicate de fructe și struguri.

Un>a din condițiile de seamă fără de care 
nu vor putea fi atinse mărețele obiective cu
prinse în proiectul de Directive, este asigu
rarea respectării minimelor agrotehnice viti
cole și pomicole, chezășia sporirii producției 
la hectar. In această privință insă există o 
serie de lipsuri care se datoresc faptului că 
unele sfaturi populare și organe agricole sub- 
apreciază importanța sectorului de producție 
viti-pomicolă.

Există de pildă tendința de a neglija lu
crările in vii și livezi în timpul diferitelor 
campanii agricole, inginerii și tehnicienii de 
specialitate fiind folosiți in munci străine de 
pregătirea lor.

Ori comitetele executive ale sfaturilor 
populare, trebuie să țină seama în acti
vitatea lor și de greutatea specifică a fie
cărui sector în economia regiunii, raionului 
sau localității respective. Astfel în regiunile 
de cîmpie se pune accentul principal pe ac
țiunile legate de cult-ura plantelor de cîmp, 
în regiunile de deal, in podgorii sau în bazi
nele mari pomicole trebuie să se pună ac
centul pe îndrumarea acțiunilor viticole sau 
pomicole. Din păcate însă, se pot intîlni si
tuații cînd în raioane sau comune, prin ex
celență viticole sau pomicole, atenția șl for
țele sfaturilor populare sint concentrate la 
cîteva zeci de hectare de teren arabil, uitînd 
complet, sau lăsînd pe ultimul plan, sutele 
sau miile de hectare de vii și livezi.

Așa se întîmplă de pildă în raionul Panciu

unde deși suprafețele) 
arabile sînt neînsem-’ 
nate față de suprafața 
viilor și pomilor, to-t 
tuși In fiecare campa,, 
nle toți activiștii sfătui

rilor populare, agronomii, dau toată atenția 
însămwțărilor neglijind sectorul predominant 
în agricultura raionului, sectorul viti-pomi- 
col. Se întîmplă ca o asemenea linie greșită 
să fie imprimată chiar de organele de îndru
mare și coordonare din cadrul Ministerului 
Agriculturii și Silviculturii, care urmăresc de 
multe ori problemele îfi mod unilateral. 1

Este însă datoria, atît a sfaturilor popu^ 
lare, cît și a inginerilor și tehnicienilor de 
specialitate, mai ales a celor din regiunile cu 
caracter viti-pomicol, să privească cu toată 
seriozitatea problema lucrărilor din vii și li
vezi.

O acțiune de mare importanță pentru refa. 
cerea și dezvoltarea viticulturii și pomicultu- 
rii este identificarea și stabilirea suprafețe
lor de plantat pe regiuni, raioane și comune.

Pe baza acestor lucrări care trebuie tntoc>x 
mite cu multă atenție și pe baza cunoaș
terii reale a posibilităților din fiecare regiune 
și raion se va putea trece în anul viitor la 
lărgirea și dezvoltarea viilor și livezilor din 
țara noastră.

In această perioadă, lucrările din sectorul 
viticol și pomicol sint mult rămase în urmă. 
Conducerea sfaturilor populare și organele a- 
gricole de la regiuni și raioane, nu s-au preo
cupat îndeajuns de îndrumarea și desfășura
rea in ritmul prevăzut a lucrărilor curente.

O serie de lucrări ca îngropatul viilor, ara
tul adînc în vil și livezi, curățirea pomilor, 
completarea golurilor în plantații, îngrășa- 
rea solului, etc. s.au făcut în mică măsură, 
sînt încă neterminate.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare, direcțiile și secțiile agricole au de aceea 
datoria să dea .personalului tehnic, viticol și 
pomicol posibilitatea de a îndruma și contro
la executarea lucrărilor necesare în această 
perioadă în vii și livezi.

De asemenea, ținînd seama de perspecti
vele de dezvoltare a pomiculturii și viticultu
rii, sfaturile populare, inginerii și tehnicienii 
de specialitate, au datoria să se intereseze în
deaproape de îndrumarea pepinierelor raio
nale și de extinderea lor pînă la completa’ 
satisfacere a nevoilor de refacere șl plantării 
pe plan local.

★
Sarcinile care stau azi în fața inginerilor 

și tehnicienilor în legătură cu asigurarea pla
nului de producție curentă și cu refacerea și 
dezvoltarea patrimoniului pomicol și viticol, 
sînt deosebit de importante.

In locul plantațiilor mici și dispersate ce 
se făceau la voia intimplării, astăzi tehnici
anul trebuie să realizeze plantații masive de 
tip socialist, pe sute și mii de hectare, 6ă 
contribuie la construirea de uzine și combi
nate pentru prelucrarea produselor, la crea
rea unor plantații de pomi pe lingă case, pe 
marginea drumurilor, ta crearea de noi 
soiuri mai productive, etc.

Pentru a realiza aceste sarcini, inginerii și 
tehnicienii de specialitate eu datoria să lupte 
necontenit pentru ridicarea nivelului lor tehnic 
și profesional. Lucrările, de specialitate cu un 
bogat conținut științific, experiența Înaintată 
a științei și practicei sovietice, cursurile, con
ferințele și schimburile de experiență sînt de 
un mare ajutor tuturor celor ce lucrează in 
aceste sectoare.

Se cere însă din partea inginerilor și tehni
cienilor de la regiune, raioane și circumscrip
ții mai mult spirit de inițiativă, mai multă 
independență in acțiune. Ca unii ce cunosc 
cel mai bine .nevoile regiunii în care lucrea
ză, ei au datoria să gospodărească cît mai 
bine pe plan local.

Muncind cu dragoste pentru dezvoltarea 
sectorului viti-pomicol, inginerii și tehnicienii 
agricoli vor contribui la creșterea produc
ției viti-pomicole, la punerea în valoare a a- 
cestei bogății importante a țării noastre, vor 
contribui la ridicarea nivelului de trăi al ce
lor ce muncesc de la orașe și sate.

CĂSUȚA BASMELOR
— Ioșca 1 să fi cuminte și să 

nu o superi pe tovarășa educa
toare. Și după Ce sărută obrăjo- 
rii copilului ei, Elisabeța loja 
porni spre uzina din vecinătate, 
a cărei sirenă avea să vestească 
în curî.nd începutul unei noi zi 
le de muncă...

Din aparatul de sudat ținut de 
Elisabeța loja, flacăra purpurie 
țîșnește, iar sutele de grade de 
căldură fac ca numai în cîteva 
minute cele do«ă plăci metalice 
să se lipească una de cealaltă, 
de parcă așa ar fi fost de cînd îi 
lumea. Nu-i lucru ușor să lucrezi 
cu pricepere cu un asemenea a- 
parat. In primul rînd trebuie să 
cunoști minuirea lui la perfec
ție, apoi trebuie să cunoști pro
prietățile diferitelor metale, a- 
poi... cîte alte asemenea cunoș
tințe se cer ca să devii sudo- 
riță fruntașă. Elisabeța loja în
deplinește toate aceste calități, 
și este mîndră de meseria ce 
și-a ales-o.

★
Intre tim.p, la cămin cei 

aproape 40 de prichindei, prin
tre care se află și Ioșca. au 
îndeletnicirile lor. Așezați In 
jurul unei cutii de lemn, eg a 
căpătat denumirea de cinemato
graf, ei urmăresc cu multă aten
ție firul basmului „Iepurașul. și 
ariciul".

Primele două scene ale fil
mului, care nu este altceva de- 
cît o coală de hîrtîe de calc de 
circa 7—8 metri lungime, pe 
care educatoarea Paraschiva Im
re a desenat în culori mai mul
te scene ale acestui basm, re

prezintă plecarea în excursie a 
celor doi prieteni, și prima sur
priză : apariția lupului.

Educatoarea mai invîrtește o- 
dată maneta și pe ecranul lumi
nat din spate de un bec electric, 
apare lupul. Iepurașul a fost 
prins și acum lupul fuge cu el 
in gură spr® bîrlogul din pă
dure.

Micuții spectatori din jurul a- 
paratulul încep să se agite din 
ce in ce mai mult. Filmul se 
oprește pentru cîteva minute, 
iar educatoarea propune ca unul 
dintre ei să însoțească înșirui
rea de Imagini cu povestirea 
acțiunii ce se desfășoară pe e- 
cran.

Ioșca, fiul sudoriței, este acela 
care, cu glasul lui cristalin, face 
ca filmul să devină sonor.

Scenele s€ succed unele după 
altele, iar Ioșca explică celor
lalți tot ce vede pe ecranul din 
fața lui. Cînd, însfî.rșit, ariciul 
își înfige țepii în nasul lupului, 
salvind iepurașul, toți specta
torii freamătă de bucurie.

★
Clopoțelul a vestit acum ora 

prînzului. A trecut doar o jumă
tate de zi și cîte „evenimente" 
nu s-au petrecut la căminul fa
bricii „înfrățirea".Oradea!

Ora de plimbare, cea de „ci
nematograf" orele de cînt și

O scenă de la unul din spectacolele prezentate de către echipa 
artistică a căminului de zi.

poezie, au prilejuit micuților 
multe bucurii, împletite armonios 
cu o serie de prețioase învăță
minte.

După o activitate atît de bo
gată șl după masa gustoasă 
micuții se odihnesc. îndată 
după prînz locatarii căminului 
pornesc liniștiți spre dormitor, 
unde îl așteaptă pătucurile albe 
acoperite cu așternuturi roz- 
trandafiril.

După două ore de somn că
minul prinde tar viață. Unit 
dintre copii se duc în camera 
cu jucării, alții în sala 
de lucru manual, iar cei mai 
mul ți se _ string în jurul e- 
ducatoarei care astăzi face una 
din primele repetiții ale progra
mului artistic ce va fi prezentat 
cu prilejul pomului de iarnă.

In acest program, care va fi 
susținut în întregime de copiii 
de la cămin, sînt prevăzute nu
meroase scenete, cîntece și dan
suri romlnești și maghiare. Pro
gramul, despre care s-a șl aflat 
în fabrică, este așteptat cu mul
tă nerăbdare de muncitori.

★
Sirena a sfîșiat din nou văz

duhul, vestind sfîrșitul zilei de 
muncă. Odată cu fabrica își în
chide porțile și căminul.

A mai trecut o zi din copilă
ria fericită a acestor 40 de copii 
pentru a căror viață nouă mun
citorii de la fabrica „înfrățirea", 
romîni șl maghiari, luptă cu și 
mai multă însuflețire, umăr 1a 
umăr.

AL KISS
Corespondentul „Rominiei libere’ 

in regiunea Oradea



Poporul romîn este ferm hotârît 
sâ apere marile sale cuceriri

Mi tingu rile oamenilor muncii
Exprimîndu-și cu hotărîre fermă adeziune față de Declarația 

comună a guvernelor participante la conferința de la Moscova 
pentru asigurarea păcii și securității in Europa, poporul mun
citor din țara noastră se ridică cu energie împotriva manevre
lor puse la cale de cercurile agresive imperialiste în 
reînvierii militarismului german revanșard.

scopul

In numeroase mitinguri și adunări care au loc în Capitală 
și în întreaga țară, sute de mii de oameni ai muncii își expri
mă hotârîrea de a nu-șl precupeți forțele in lupta pentru pace, 
pentru securitatea colectivă în Europa, de a munci fără preget 
pentru continua întărire șî înflorire a patriei noastre.

In regiunea Iași
IA$I (de Ia corespondentul nostru). — 

In zilele oare au urmat după încheierea 
conferinței de la Moscova, in întreprinderile 
și instituțiile din orașul și regiunea Iași au 
avut loc numeroase adunări ale oamenilor 
muncii, care și-au manifestat cu. acest prilej 
adeziunea față de hotănîrile luate la confe- 
rința.

In adunarea organizată la atelierele C.F.R. 
^■Ilie Pintilie" din Iași a luat cuvîntul Vasile 
’"Crijanoschi, secretar al comitetului orășe

nesc de partid Iași, care a vorbit despre în
semnătatea conferinței țărilor europene pentru 
asigurarea păcii, și securității în Europa. Au 
luat apoi cuvîntul numeroși muncitori care 
eu înfierat acțiunile imperialiștilor americani, 
ce urmăresc să reînarmeze pe revanșarzii 
de la Bonn.

La mitingul care a avut loc la Filiala Iași 
a Academiei R.P.R. au luat ouvîntul profe
sorii universitari M. Hal mov ici, membru co
respondent al Academiei R.P.R., profesorul 
universitar I. Grămadă, secretarul științific 
al Filialei Iași a Academiei R.P.R., profe
sorul universitar Valentin Popovici și alții, 
care și-au exprimat adeziunea lor față de 
Declarația adoptată de guvernele partici
pante la conferința țărilor europene.

Mitinguri asemănătoare au avut loc și în 
celelalte întreprinderi și instituții din orașul 
și regiunea Iași,

-------•------ -

in orașul Timișoara
TIMIȘOARA (de la corespondentul nos

tru). — Oamenii muncii din întreaga re
giune Timișoara au 'Urmărit cu viu interes 
lucrările conferinței pentru apărarea păcii și 

L securității î.n Europa.
Aflînd din presă și radio despre Declara

ția comună a guvernelor stateless participan
te la conferință, muncitorii de la atelierele 
principale C.F.R. s-au întrunit după termi
narea lucrului într-un miting fulger, pentru 
a-și exprima solidaritatea cu Declarația co
mună adoptată.

Intr-o atmosferă însuflețită au luat cuvîntul 
numeroși oameni ai muncii, ca Pascu Chi- 
riac, muncitor de la secția 2 vagoane clasă, 
Augustin Mîndnuță, din sectarul mecanicu
lui șef, și loan Ciafciuc, funcționar, care și-au 
exprimat încrederea în victoria partizanilor 
păcii asupra ațîțătorilor la război. Totodată, 
ei au chemat tovarășii lor de muncă să lupte 
cu și mai multă ardoare pentru îndeplinirea 
sarcinilor ce le revin, conștienți că orice 
pas făcut în domeniul construcției pașnice 
constituie o parte din eforturile comune ale 

, țărilor iubitoare de pace.
De asemenea, circa 600 de muncitori, func

ționari și tehnicieni de lă fabrica de încălță
minte ,,Nikos Beloiannis" au salutat cu en
tuziasm, in mitingul organizat la între
prinderea lor, Declarația comună făcută de gu
vernele statelor participante la conferința de 
la Moscova. Ei a-u înfierat atitudinea cercu
rilor imperialiste care caută pe toate căile 
ratificarea tratatelor de la Paris și Londra, 
ceea ce înseamnă a da mină liberă milita
rismului germen.

La uzinele textile „7 Noiembrie"

în Extremul OrientDeclarațiile delegației 
Centrului chiliano-romîn 
care ne vizitează tara

La. invitația Institutului Romîn pentru Re
lațiile Culturale cu Străinătatea o delegație 
a Centrului chiliano-romîn a făcut o vizită 
în țara noastră.

Membrii delegației, alcătuită din Osvaldo 
Valencia Zapata, generat în rezervă, vice
președinte al Centrului chiliano-romîn, îm
preună cu soția, Marcos Friedman, avocat, 
secretar general al Centrului, și Alberto Ru6- 

*so Arueste, membru în conducerea Centrului 
chiliano-romîn, au vizitat mai multe instituții 
culturale și de învățăimînt, întreprinderi in
dustriale, gospodării agricole de stat și co
lective și stațiuni de odihnă din țara noastră.

Membrii delegației au împărtășit unui re
dactor al Agenției Romîtie de Presă „AGER
PRES", impresii în legătură cu vizita lor 
în țara noastră :

Noi toți, încă înainte de întemeierea Cen
trului chiliano-romîn, ne-am informat și am 
fost oarecum la curent, pe măsura posibilită. 
ților, cu transformările fundamentale care au 
avut loc în R.P.R. în ultimii 10 ani. Deși 
cunoșteam marile progrese realizate, de 
îndată ce am pus piciorul pe pămîntul ro- 
mînesc ne-am aflat din surpriză în surpriză, 
constabînd „de visu" ceea ce s-a realizat. Am 
rămas impresionați văzînd cum țara înaintea
ză, zi de zi, pe noile căi ale progresului, cum 
luptă pentru îmbunătățirea condiții'or de trai 
ale poporului, cum muncește pentru menți
nerea șl întărirea păcii.

Face o impresie profundă înaltul nivel cul
tural al țării. Toți citesc, toți studiază. Pe 
unde te uiți vezi librării, biblioteci, muzee, 
teatre, operă, balet. Fiecare fabrică pe care 
am vizitat-o șj fiecare club pe care l-am vă
zut au biblioteci, ansambluri teatrale, an
sambluri de dansuri. Această intensă activi
tate culturală, condițiile noi ale dezvoltării 
culturii, explică ridicarea uriașului palat, 
Combinatul Poligrafic Casa Soînteii „I. V. 
Stalin", situația excelentă . în care se află 
universitățile, institutele, școlile, construi
rea Centrului cinematografic de la Buftea.

Am vizitat biserici de diferite credințe și 
sinagogi și ne-a impresionat libertatea ab
solută de care se bucură cultele. Am văzut, 
de pildă, cum €ste refăcută și întreținută Bi
serica Neagră din Orașul Stalin, construită 
la sfîrșitul secolului XIV și care are o foarte 
bog.ată colecție de manuscrise. Am văzut ca 
o. confirmare a acestei totale libertăți reli
gioase prăvălii destinate exclusiv vînzăirii o- 
biectelor de cult.

Dar libertatea n-u există numai în domeniul 
religiei. In nici un alt domeniu nu am re
marcat vreodată cea mai mică restringere a 
libertăților. Am umblat peste tot și nicăieri 
nu am putut observa cea mai mică îngră
dire a libertății. Putem afirma categoric că 
am văzut în R.P.R. un popor liber care mun
cește pentru a spori, îmbunătăți și ieftini pro
ducția, care luptă muncind pentru pace.

Am sosit în această țară într-o .perioadă 
în care se pot vedea foarte puține lucruri în 
domeniul agriculturii. Cu toate acestea ne-a 
făcut o profundă impresie, chiar de la in
trarea noastră^ în țară, faptul că nu există 
pămînturi părăsite și că toți muncesc cu me. 
tode noi, cu ajutorul mașinilor, pe baza unui 
plan pregătit cu anticipație, cu ajutorul a- 
gronomilor și veterinarilor. Am vizitat gos
podăria colectivă „Viile Dejului" și G.A.S. 
Bragadiru; am remarcat uimitoarele rezul
tate obținute aici în agricultură și în crește
rea vitelor.

Niciodată nu am constatat vreun semn de 
discriminare rasială sau de subapreciere a 
minorităților. Ca dovadă, ajunge să men
ționăm existența unor asemenea instituții ca 
Universitatea maghiară „Bolyai" din Cluj, 
Opera maghiară din Cluj, școlile germene, 
etc.

Socotim că un mijloc direct de lărgire e 
, relațiilor culturale între ambele noastre țări 

ar fi stabilirea relațiilor diplomatice și co
merciale între R.P.R. și Chile, deoarece acea
sta ar contribui foarte mult la apropierea po- 

: poarelor noastre.
Centrul Chiliano-romîn, în măsura posibili

tăților sale, înlesnește o apropiere spirituală 
între cele două țări și aceeași muncă o des
fășoară și Institutul Romîn pentru Relațiile 
Culturale cu Străinătatea. Noi difuzăm pu
blicațiile ,pe care le primim, prezentăm fi’me, 
publicăm povestiri de autori romîni, edităm 
un buletin lunar prin care popularizăm pe 
artiștii și scriitorii voștri, succesele voastre 
în industrie, activitatea voastră sportivă, etc. 
înțelegem că se poate face și trebuie să se 
facă mult mai mult Pe această cale și sîin- 
tem siguri că se va face.

_Noi, toți oamenii liberi din lume, dorim 
să se stabilească relații de tot felul, între 
toate țările, ca un mijloc de extindere a le
găturilor noastre culturale și de consolidare 
a păcii, deoarece numai în condiții de pace 
se poate munci pentru bunăstarea și cultura 
popoarelor.

Uneltirile americane
4

nat ocuparea armată a Taivanului. Dar sta
tutul legal al Taivanului ca teritoriu chinez 
nu poate fi modificat in urma agresiunii 
americane. Talvanul a fost și continuă să fie 
un teritoriu chinez. înșiși guvernanții ame
ricani au fost siliți, sub presiunea faptelor, 
să recunoască drepturile Chinei asupra 
Taivanului. La 5 ianuarie 1950, tot Truman 
declarase că ,,în ultimii patru ani S.U.A. și 
celelalte puteri aliate au acceptat exercitarea 
autorității chineze asupra insulei". La rîn- 
dul său, fostul secretar de stat al S.U.A., 
Acheson, a dat în aceeași zi o declarație prin 
care confirma cele spuse de Truman. 
Acheson a spus : „Atît Statele Unite cît și 
ceilalți aliațl nu au avut nicicînd gindul de 
a pune în discuție legalitatea acestei admi
nistrații. Cînd Formoza a devenit o provin
cie a Chinei, nimeni nu a ridicat vreo obiec- 
țiune. Acest lucru a fost considerat ca 
decurgînd din angajamentele asumate de 
puterile aliate".

Dacă după cum mărturisesc înseși unele 
personalități care au ocupat funcții de mare 
răspundere în statul american, Taivanul este 
un teritoriu chinez, cum poate fi atunci ca
lificată ocuparea Taivanuîuf altfel decît o 
agresiune ?

In ultimul timp, provocările clicii cian
kaișiste împotriva R. P. Chineze s-au în
mulțit. Banda goniindanistă se bucură de 
sprijinul direct al stăpînilor de peste Ocean 
în toate acțiunile sale agresive. După cum 
relata corespondentul din Washington al zia
rului „New York Herald Tribune", guvernul 
S.U.A. a dat ordin flotei a 7-a americane să 
acorde gomindaniștilor „sprijinul total" în 
ceea ce privește „deplasarea și aproviziona
rea" în acțiunile lor îndreptate împotriva 
R. P. Chineze. „Aceasta înseamnă — scrie 
ziarul — furnizarea de echipament și mate
rial de război, transferarea de avioane cu 
reacție americane piloților chinezi (clan- 
kaișiști — N N.) precum și instruirea ofițe
rilor în conducerea operațiunilor militare... 
Aceasta poate să însemne șl mai mult..."

Ce semnificație au ultimele cuvinte de 
mai sus s-a văzut odată cu acțiunile con
crete întreprinse direct de către fprțele mi
litare americane în ultimul timp. Iată cîteva 
din aceste fapte pe care presa le-a relatat la 
timpul lor. Ambasadorul S.U.A. îti Taivan, 
Carl Rankin, a remis generalului Pîn 
Mîn-chi, șeful statului major al bandrlor 
ciankaișiste, primul lot de avioane cu reac
ție de tipul „Sabre F-86" în cadrul „aju
torului american". La 7 șl 8 noiembrie, 50 
de avioane militare americane, împărțite în 
șase grupuri, au violat spațiul aerian deasu
pra regiunilor de litoral ale provinciei Ce- 
cian. La 2 decembrie, nouă avioane militare 
americane zburînd în formații de cîte trei 
avioane au violat frontiera aeriană a R?cu- 
blicii Populare Chineze, pătrnnzînd în spa
țiul aerian al provinciilor Guandun și Guansi.

Iată așa dar care sînt sensul și scopul re
centei alianțe încheiate între Washington șî 
clica gomindanistă. Ea urmărește permanen
tizarea ocupării insulei Taivan, amestecul 
forțelor armate ale S.U.A. în afacerile inter
ne ale Chinei, precum și agravarea neconte
nită a situației internaționale în Extremul 
Orient.

Opinia publică Internațională condamnă cu 
asprime aceste uneltiri agresive care au ca 
scop înrăutățirea relațiilor internaționale și 
subminarea păcii nu numai în Asia, ci și în 
întreaga lume. Poporul chinez nu poate privi 
cu nepăsare aceste manevre provocatoare. 
El este ferm hotărît să-și încordeze toate for
țele pentru a da o ripostă binemeritată celor 
care încearcă să atenteze la drepturile sale 
suverane. „Poporul chinez — scrie în acest 
sens ziarul „Jenminjibao" — este hotărît să 
elibereze Taivanul și să lichideze clica lui 
Cian Kal-și. Nici o forță din lume nu poate 
Împiedica poporul chinez să îndeplinească 
această sarcină glorioasă".

E. GRECU

Recentul „pact de securitate mutuală" în
cheiat între Statele Unite ale Americli și 
clica ciankaișistă este îndreptat spre perma
nentizarea ocupației Taivanului și Insulelor 
Penhuledao de către guvernanții americani 
care urmăresc să le folosească drept baze 
militare în vederea agresiunii împotriva Chi
nei și altor țări din Asia. Acest lucru reiese 
destul de limpede din prevederile acestei a- 
lianțe, încheiată pe termen nelimitat și care 
acordă comandamentului forțelor armate ale 
S.U.A. dreptul de a menține forțe aeriene, 
navale șl terestre și totodată de a construi 
baze militare pe teritoriul insulei Taivan.

Inițiativa încheierii unei alianje militare 
cu regimul gomindanist a aparținut S.U.A. 
Tratativele americano-ciankaișiste care s-au 
soldat cu încheierea acestei alianțe fac parte 
integrantă din planurile agresive ale S.U.A 
de creare a unei alianțe în nord-estul Paci
ficului, îndreptată împotriva Republicii Popu
lare Chineze. In aceste planuri se acordă o 
importanță deosebită insulei Taivan și ce
lorlalte insule aflate încă în stăpînireâ 
gomindaniștilor. Generalul James van Fleet, 
fostul comandant al armatei a 8-a americane 
din Coreea, a declarat cu cîtva timp in urmă 
că insula Quemoy, situată in apele terito
riale ale R. P. Chineze și aparțlnînd în mod 
legal acestei țări, este „de o Importanță vi
tală" pentru ' Statele Unite. O infrîngere a 
trupelor ciankaișiste, care în prezent dețin 
insula Quemoy — a spus van Fleet — ar în
semna un nou eșec al politicii americane. 
,,Nu cred că ne putem permite o nouă pier
dere de prestigiu" — a adăugat generalul a- 
merican.

Comentînd acest așa-zis „pact de secu
ritate mutuală", agenția „China Nouă" arătă 
că el este un act revoltător din partea 
guvernului Statelor Unite care urmărește să 
împiedice poporul chinez de a elibera Tai- 
vanul și insulele Penhuledao — teritorii 
care îi aparțin din timpuri străvechi. Pactul 
prevede că Statele Unite vor sprijini regimul 
tiranic al clicii ciankaișiste în Taivan pen
tru a înăbuși orice rezistență a populației de 
pe această insulă față de regimul actual. 
Acest pact, arată agenția, prevede că în 
afară de Taivan și insulele Penhuledao, ac
țiunile agresive să fie extinse și asupra altor 
teritorii care pot fi stabilite ,,pe baza înțele
gerii reciproce" dintre guvernanții americani 
și clica ciankaișistă, adică dacă șî cînd Wa
shingtonul va da ordine în acest sens mario. 
netelor sale din Taivan.

încheierea așa-numitulul „pact d6 secu
ritate mutuală" între S.U.A. și clica lui Cian 
Kai-și constituie o încercare grosolană de 
amestec în afacerile interne ale Chinei. Se 
știe că Talvanul a fost întotdeauna o parte 
integrantă a Chinei. Această insulă a fost 
acaparată de Japonia după războiul chino- 
japonez din 1894 șl restituită Chinei după 
opt ani de luptă armată dusă de poporul 
chinez. Declarația de la Cairo recunoaște 
oficial că toate teritoriile pe care Japonia 
le-a furat Chinei, ca Manciuria, Formoza șl 
insulele Pescadore, trebuie să fie restituite 
Chinei. Declarația de la Potsdam cu privire 
la capitularea Japoniei, semnată de S.U.A., 
China și Marea Britanie, reafirmă că „pre
vederile declarației de la Cairo trebuie înf'p- 
tuite"'. Japonia a acceptat condițiile capitu
lării stipulate în declarația de la Potsdam și 
în consecință Taivanul a 
China în septembrie 1945.

Guvernanții americani 
încă de mult să acapareze 
mea în care China se afla 
cîi ciankaișiste, S.U.A. nu au avut 
să-și transforme intențiile lor de acaparare 
a Taivanului în acte de agresiune. China era 
doar o uriașă colonie a mcnopoliștilor ame
ricani. Pe măsură însă ce revoluția poporu
lui chinez dobîndea victorii tot mai impor
tante, S.U.A. au început să-și dea pe față 
intențiile. Iar la 27 iunie 1950 Truman, pe 
atunci președinte al Statelor Unite, a ordo-

textile „7 Noiembrie"uzinelor ____
au urmărit cu interes lucrările 

conferinței țărilor europene pentru asigura
rea păcii și securității în Europa, oare s-au 
desfășurat între 29 noiembrie și 2 decembrie 
la Moscova. Declarația guvernelor țărilor eu
ropene participante Ia conferința de la Mos
cova a avut un puternic ecou în rîndurilei 
lor. La mitingul ținut în saia clubului 
muncitoresc al uzinelor textile „7 Noiembrie" 
sute de textiliști și-au exprimat solidari
tatea cu lucrările conferinței și hotărirea lor 
fermă de a apăra pacea.

Numeroși muncitori au luat cuvîntul în ca
drul mitingului, arătindu-și hotărîrea de a 
munci pentru întărirea continuă a patriei 
noastre, factor activ în lupta împotriva ce
lor care prin încercările lor criminale de a 
crea din nou un stat german militarist, sub
minează pacea întregii lumi. Tov. J. Fekete, 
directorul uzinelor textile „7 Noiembrie", a 
arătat că în sufletul tuturor oamenilor cinsti;! 
și iubitori de pace stăpînește dorința ca în 
Europa să domnească pacea și colaborarea 
între popoare. Milioane de oameni se ridică 
astăzi împotriva acelora care p;m în primej
die cel mai prețios bun al omenirii: pacea, și 
care prin semnarea acordurilor de la Londra 
și Paris se străduiesc să refaci militarismul 
în Germania occidentală. Declarația guver
nelor tarilor europene participante la confe
rința de la Moscova este o puternică armă 
cu ajutorul căreia forțele păcii lovesc necru
țător în forțele întunecate ale războiului.

Tînăra țesătoare Elena Dumitrescu, șefa 
unei brigăzi de tineret, a vorbit despre în
crederea cu care țesătoarele din brigada sa

Muncitorii 
din Capitală

au primit Declarația guvernelor țărilor euro
pene participante la conferința de la Moscova. 
„Noi tinerii — a spus tînăra textilistă — 
ne îndreptăm acum 
munca pașnică, spre 
patriei, pentru a face 
dragă o țară cît mai 
toare, întărind astfel 
din brigada noastră se angajează să mun
cească cu și mai mult spor pentru ca plnă 
la sfîrșitul anului să întreacă planul de pro
ducție cu 15 la sută și să îmbunătățească cali
tatea produselor cu 10 la sută". A mai vorbit 
mecanicul Ilie Micu care a amintit suferin
țele pe care le-a îndurat poporul nostru de pe 
urma celor două războaie mondiale dezlănțu
ite de militariștii germani. In cuvîntul lor, 
țesătoarele Ioana Anton și Ioana Bratu și-au 
exprimat hotărîrea de a munci mai bine pen
tru a da tot mal multe produse și a educe 
astfel contribuția lor la întărirea patriei 
noastre.

Cu aplauze puternice, muncitorii uzinelor 
textile „7 Noiembrie" au adoptat o moțiune 
în care își exprimă satisfacția față de hotărî- 
rile conferinței de la Moscova. „Poporul 
nostru, — se spune în moțiune — ca și toate 
celelalte popoare ele Europei care în anii 
războiului dezlănțuit de fasciști au avut a- 
tîtea de suferit, este interesat în cel mai 
înalt grad în asigurarea unui sistem de se
curitate colectivă. Tocmai de aceea hotărî- 
rile luate de guvernele celor 8 state europe
ne, sprijinite și de Republica Populară Chi
neză, în scopul apărării păcii sînt unanim 
aprobate de toți oamenii cinstiți din lumea 
întreagă".

toate eforturile spre 
munca de întărire a 

din Republica noastră 
frumoasă, mal înflori- 
forțele păcii. Tinerii

La întreprinderea ,,Clement Gottwald11
Sute de muncitori din toate secțiile între

prinderii „Clement Gottwald" — lăcătuși și 
strungari, electricieni și bobinatori, fierari și 
tîmplari, împreună cu ingineri, tehnicieni și 
funcționari s-au adunat în sala de festivități 
a întreprinderii.

Luînd cuvîntul, tov. Dumitru Niculescu, 
locțiitor al ministrului Energiei Electrice șl 
Industriei Electrotehnice, a vorbit despre 
importanța pe care o reprezintă pentru po
porul nostru ca și pentru toate popoarele 
iubitoare de pace Declarația comună adop
tată de guvernele participante la conferin
ța de la Moscova .

Muncitoarea Teodora Stănescu, care a luat 
apoi cuvîntul. și-a exprimat indignarea față 
de militariștii germani care au aprins fo
cul a două războaie în Europa. „Noi nu pu
tem uita suferințele pricinuite de războaiele 
provocate de militariștii germani. Nu s-au 
șters încă lacrimile părinților care și-au 
pierdut copiii, ale copiilor care și-au pierdut 
părinții și iată că cercurile imperialiste vor 
să refacă armata hitleristă îîi Germania 
occidentală, pentru a o folosi în lupta împo
triva țărilor iubitoare de pace. Asemenea 
acțiuni nu pot fi îngăduite. Popoarele iubi
toare de pace, mai unite ca oricînd, sînt ho- 
tărîte de aceea să ia toate măsurile de 
apărare. Vrem să muncim liniștiți, să ne 
creștem copiii în liniște și să ne constru
im viața nouă pe care am început-o. Noi fe-

meile vom lupta umăr la umăr cu bărbații 
pentru întărirea patriei noastre, pentru apă
rarea ei“.

Inginerul Iosif Slavici și inginerul Du
mitru Lăzăroiu au salutat cu căldură Decla
rația, subliniind că acest document arată 
calea: cea mai justă pentru soluționarea pro
blemei germane și pentru crearea unui sis
tem de securitate colectivă în Europa. La 
miting au mai luat cuvîntul și alți muncitori. 
Inginerul Victor Bunea, laureat al Premiu
lui de Stat, și muncitorul fruntaș în întrece
rea: socialistă Tudor Crognăn au chemat 
pe toți muncitorii din întreprindere să-și în
tețească eforturile pentru întărirea patriei 
noastre, pentru apărareai păcii.

La Sfîrșitul mitingului s-a adoptat o moți
une în care se spune printre altele : „Sîntem 
cu totul de acord cu Declarația țărilor parti
cipante la conferința de la Moscova ca în 
cazul cînd acordurile de la Paris vor fi rati
ficate să se ia măsurile necesare pentru în
tărirea capacității de apărare a patriei, pen
tru a ocroti 
nostru.

Cu deplină 
constructive, 
tățile cucerite și să impunem 
păcii de care avem nevoie pentru construirea 
socialismului, pentru liniștea și fericirea fa
miliilor noastre".

munca pașnică a poporului

încredere în forțele noastre 
vom ști să ne apărăm liber- 

menținerea

NOTE ȘI COMENTARII
Cînd va sosi țigla ?

Un număr tot mai mare 
de țărani muncitori practică 
astăzi schimbul de produse 
prin intermediul comerțului 
de întimpinare. In numeroase 
unități cooperatiste sarcinile 
de achiziții au fost depășite 
în bună parte datorită și 
mărfurilor din comerțul de 
întimpinare primite la timp 
din partea furnizorilor res
pectivi. Nu se poate spune 
insă că această situație 
domnește peste tot. In raio
nul Vaslui, de exemplu, e- 
xistă în prezent un număr 
destul de mare de țărani 
muncitori care au predat pro
dusele agricole la coopera

și care solicită să cum- 
îndeosebi țiglă. Cu toa-

U n traseu
limbaj literar, o șosea 
de multe ori comparată 

cu o panglică lată care 
„șerpuește printre coline"

Că o asemenea panglică ar 
fi și elastică n a descoperit 
nici un scriitor pînă acum. 
Aceasta a descoperit-o însă 
I. R. T. A.-Craiova. De fapt 
este vorba nu de elasticita
tea unei șosele, ci a unui 
traseu de autobuse și anume 
traseul Bechet-Corabia.

Cu cîtăva vreme în urmă, 
pe acest traseu circulau au
tobuse pentru buna deservire 
a celor 10 comune și spre 
mulțumirea cetățenilor care 
aveau diverse probleme de 
rezolvat fie la Corabia (cap 
de linie), fie la Craiova un
de puteau ajunge numai tre- 
cînd prin Bechet. Traseul 
Bechet-Corabia se desfășoară 
pe o distanță de 44 km. Cir
culația autobuselor pe a- 
ceastă distanță, întreruptă 
temporar din cauza viscolu
lui din iarna trecută, n-a mai 
fost reluată de atunci. A 
rămas în circulație numai 
traseul Craiova-Bechet. Lo
cuitorii din Dăbuleni, una din 
comunele situate pe linia 
Bechet-Corabia, au cerut zia. 
rului nostru să intervină 
pentru a se relua circulația 
autobuselor pe această linie.

Ministerul Transporturi
lor Navale și Aeriene ne-a

'1

fost preluat de

au intenționat 
Talvanul. Pe vre- 
sub dominația cli- 

motive

Există dansatori, dar nu există echipă
te acestea cererea lor nu 
poate fi satisfăcută. Motivul? 
Fabrica de cărămidă din 
Mureșeni nu și-a respectat 
contractul încheiat cu în
treprinderea Comercială Ra- 
ională-Vaslui, pentru li
vrarea întregii cantități de 
țigle. Din cele 210.000 țigle 
contractate pe anul în cure, 
întreprinderea din Vaslui, 
care este o unitate comercia
lă a U.R.C.C., nu a primit 
pînă In prezent decît cca. 
50.000 țigle. Deși s-au făcut 
intervenții peste intervenții, 
situați» a rămas in același 
stadiu.

Este cazul ca
Industriei Materialelor 
Construcții să intervină.

elastic

Ministerul
de

comunicat ca răspuns la a- 
ceastă cerere că I.R.T.A.- 
Craiova a luat măsuri pen
tru repunerea în circulație a 
traseului. Urma deci ca li
nia Craiova-Bechet să fie 
prelungită pînă la Corabia 
(încă 44 km ).

In realitate înșă traseul 
n-a fost prelungit decit cu 
12 kilometri, pină la Dăbu- 
leni. Nici această 
prelungire însă n a 
mult, căci cele două 
buse au fost treotat

scurtă 
ținut 
auto- 

retrase 
din nou la Bechet. Dacă ți
nem seama că retragerea au
tobuselor s-a făcut treptat 
și uneori cu reveniri (cum a 
fost cazul liniei Bechet—Dă- 
buleni), rezultă cl ir elastici
tatea acestui traseu care se 
întinde și se relaxează în 
raport direct cu presiunile 
exercitate de locuitorii intere
sați și cu dezinteresul con
ducerii Întreprinderii Regio
nale de Transporturi Auto- 
Craiova.

Cu acest prilej I.R.T.A.- 
Craiova poate constata că 
un elastic care scapă la u- 
nul din capete are un efect 
neplăcut: lovește pe cel care 
ține celălalt capăt. Ceea ce, 
drept e, poate să aibă și un 
elect pozitiv: să trezească 
la realitate o întreprindere 
care nu-și respectă obliga
țiile.

Nu departe de București, 
In raionul Snagov, se află 
satul Tamași. Sînt mai bine 
de doi ani de cînd acestui 
sat i s-a dus faima în în
treaga țară. Iată și faptele :

Era pe vremea prășitului. 
O înștiințare venită de la 
sfatul popular raional a stîr- 
nit mare vîlvă printre să
teni. Echipa de jocuri popu
lare formată din oameni 
vfrstnici, echipa „matură" 
cum i se spune în sat, era 
chemată la București. Fusese 
admisă să participe Ia faza 
finală a celui de al doilea 
concurs pe țară al echipelor 
artistice de amatori.

— Cînd ne-am văzut în 
sala aceea mare, plină de oa
meni, cu lumini strălucitoate 
Îndreptate asupra noastră șl 
o droaie de fotografi prin 
prejur — povestește Gheor- 
ghe Boțea, cel mai tînăr din 
echipă, dar care-i trecut de 
40 de ani — era cît p-aci să 
ne pierdem cumpătul.

Pe semne că jocurile noas
tre au plăcut tare mult, căci 
Ia sfîrșitul concursului ni

Ceasurile
— In punctele cele mai im

portante ale Capitalei, stră
juiesc ceasuri publice așe
zate vizibil — ne scrie citi
torul Nicolae latan Instalate 
pentru orientarea cetățenilor, 
le găsești la Universitate, in 
Piața 28 Martie, Cotrocenl, 
Piața Muncii, Bariera Ver- 
gului, Hala Traian, etc.

Unele merg în pas cu 
timpul, indîcîndu-1 exact. 
Altele s au oprit la o oră 
sau alta, lăsînd timpul să 
treacă peste ele și figurînd 
ca simple ornamente fără 
folos și fără rost. $1 din

în cele din urmă, 
de ce se teme. E- 
Tamașl n-a mai 
nici măcar la faza 

concursului, 
jucătorii 
al horei?

Pentru
a con-

s-a spus că noi am cîștigat 
premiul doi pe țară.

Aceasta însă a fost în 
1952. Anul acesta, cînd s-a 
desfășurat cel de al treilea 
concurs pe țară al echipelor 
artistice de amatori, poate 
nu puțini au fost acei care 
se gîndeau că în finală vor 
avea de înfruntat măestria 
jucătorilor echipei din Ta- 
mași. Dar 
n-au avut 
c'hipa din 
participat
interraională a 
De ce ? Or fi uitat 
ei pasul sîrbei sau 
Nicidecum. Atunci? 
că la faza raională
cursului echipa din Tamași 
s-a prezentat sub valoarea 
ei. Și asta din cauză că 
după obținerea succesului 
amintit la cel de al doilea 
concurs pe țară, nimeni nu 
s-a mai ocupat de echipa din 
Tamași.

In satul Tamași există 
dansatori, dar nu mai există 
echipă. Bine ar fi să fie. Să 
vedem însă dacă și comite
tul executiv raional Snagov 
este de această părere.

publice
acestea din urmă sînt multe. 
Ceasul de la Hala Traian a 
stat la ora 11,33, cel din 
Bariera Vergului la ora 
18,50, cel de la Regie la ora 
7,35. Ceasul de la Cotroceni 
arată „ora exactă"... cu 180 
minute în urmă. Alte ceasuri 
au cadran, au instalație 
bună dar nu au limbi.

Pe drept cuvînt cetățeanul 
se întreabă la ce folosesc 
ele in starea in care se gă
sesc și de ce sfatul popular 
al Capitalei neglijează să ia 
măsuri pentru repararea lor.

-----•-----

Un nou sanatoriu
BREAZA (de la corespondentul nostru). — 

In mijlocul unui parc natural din orașul 
Breaza se ridică mai multe clădiri, care au 
constituit una din fostele reședințe ale Brîn- 
covenilor. Acum ele poartă o inscripție nouă: 
Sanatoriul 7 Noiembrie.

Noul sanatoriu, care a fost inaugurat la 
28 noiembrie, este instalat în trei pavilioane 
avînd o capacitate de 125 paturi. Blocul 
chirurgical cuprinzînd un laborator, o farma
cie, sala de radioscopie cu aparat Rontgen. 
este deservit de un număr de cinci medici 
ftiziologi.

Noul sanatoriu are mai multe saloane spa
țioase cu 4—6—12 paturi, cu mobilier nou 
dat de Ministerul Sănătății, cu bibliotecă ; el 
e prevăzut cu toate instalațiile necesare (apă, 
lumină, gaze).

------ •-------

Filmul „Beethoven“ 
prezentat la Casa Ziariștilor
La Casa Ziariștilor din București, amba

sada R. D. Germane a prezentat duminică 
seara filmul documentar „Beethoven".

Noua producție a studiourilor germane în
fățișează. prin prezentarea unor documente 
și a oîtorva pagini din numuritoarea creație 
muzicală a lui Ludwig van Beethoven, via
ța și opera marelui compozitor.

Filmul documentar „Beethoven" a 
mult apreciat de cei prezertți.

-------•-------

fost

La 28 decembrie. Filarmonica de Stat din 
București va da un concert în cinstea aniver
sării Republicii.

La acest Concert iși vor da concursul co
rul și soliștii vocali ai Filarmonicii și corul 
de copii al Palatului Pionierilor. In program 
vor figura lucrări de compozitori rominl șl 
sovietici, cîntece de masă și prelucrări de 
folclor.

(Agerpres)

NEW YORK 7 (Agerpres). TASS trans
mite : La cererea delegației S.U.A., la 6 de
cembrie a fost convocat Comitelui! general aii 
O.N.U. pentru a discuta problema includerii 
pe ordinea de zi a Adunării Generale a 
punctului ,,Plingerea împotriva arestării și 
deținerii în închisoare a personalului mili
tar al Națiunilor Unite, prin încălcarea a- 
oordului de armistițiu în Coreea".

Apariția acestei „.plîngeri" a fost prece
dată de o campanie dușmănoasă, desfășu
rată de presa și radioul american în legă
tură cu condamnarea de către Tribunalul 
militar de pe lingă Tribunalul Popular Su
prem al Republicii Populare Chineze a unui 
grup de spioni și diversloniști americani, 
streourați pe teritoriul 
prinși asupra faptului.

Reprezentantul S.U.A.,

R. P. Chineze și

Lodge, care a ex-

plingerea, a repetat afirmațiile cuprinsepus plingerea, a repetat afirmațiile cuprinse 
în memoriul american, potrivit cărora avio
nul american nu ar fi fost doborît deasupra 
teritoriului R. P. Chineze, cl deasupra teri
toriului Coreei, și că din acest motiv spionii 
arestați, pe oare el i-a numit militari ai 
trupelor O.N.U., urmează să fie trimiși 
îna|x>i ca prizonieri de război.

Reprezentantul englez Nutting a sprijinit 
plingerea S.U.A. și a propus ca ea șă fie 
discutată direct în plehărele Adunării Ge
nerale, incepînd din 8 decembrie, deși po
trivit normelor de procedură discutarea ori
căror probleme poate să înceapă numai lai 
șapte zile de la includerea ei pe ordinea
de zi.

A _r_. ......... .. _____ _
U.R.S.S., I. A. Malik, care a demascat carac
terul calomnios al mașinațiunilor blocului 
anglo-americam.

luat apoi ouvîntul reprezentantul

Opinia publică occidentală înfierează 
pe organizatorii procesului de la Karlsfuhe

KARLSRUHE 7 (Agerpres). — A.D.N. 
transmite: După o întrerupere de o săptă- 
mînă. la 7 decembrie a reînceput procesul 
intentat Partidului Comunist din Germania. 
Se știe că tribunalul de la Karlsruhe a 
hotărît suspendarea procesului pentru 7 zile 
în urma declarației făcute de Krdger, repre
zentantul Partidului Comunist din Germania, 
care a demascat cu argumente zdrobitoare 
caracterul anticonstituțional al acestui pro
ces de tip fascist.

Din partea guvernului prof. dr. Kaufmann, 
specialist în drept internațional, chemat in 
mod special de guvernul de la Bonn în urma 
declarației lui Kroger, răspunzând la 7 
decembrie acestuia a făcut o sarie de afir
mații care nu- pot fi calificate' declt ca scan
daloase. Ele arată adevărata atitudine a gu
vernului de la Bonn în probleme politice 
de cea mai mare însemnătate pentru poporul 
german. Profesorul Kaufmann a afirmat cu 
nerușinare, printre altele, că acordul de la 
Potsdam ar fi o..insultă adusă poporului ger
man" și că acest acord nu ar avea nimic co
mun cu unitatea Germaniei.

★
BERLIN 7 (Agerpres). — Opinia publică 

democrată din întreaga lume își exprimă in
dignarea față de procesul ilegal înscenat de 
guvernul Adenauer Partidului Comunist din 
Germania.

Cunoscutul, jurist francez Marcel Villard a 
declarat: „Ceea ce am putut vedea‘la Karis‘ 
ruhe mi-a confirmat părerea că acest proces 
constituie un pericol nu numai pentru dez
voltarea situației interne din. Germania oc
cidentală, ci și pentru toți oamenii iubitori’ 
de pace și democrație din lume".

Ziarul francez „L’Express" -publică un ar
ticol în legătură cu procesul de la Karls
ruhe în care recunoaște că „judecătorii tri
bunalului federal se află într-o situație foarte 
grea deoarece, finind: seama de actuala si
tuație politică, ei încep să pună tot mai mult 
la îndoială oportunitatea procesului înscenat 
Partidului Comunist și a cererii guvernului 
de la Bonn de a se scoate Partidul Comunist 
în afara legii",

Referindu-se la faptul că autoritățile, vest- 
germane nu au permis intrarea în țară a zia. 
rjstului progresist Emil Arnold, ziarul elve-. 
țian „Voix Ouvriere" scrie că metodele fo.-, 
losite de guvernul de la Bonn sînt identice 
cu cele ale guvernului hit’.erist.

Ziarul vest-germ an „Suddeutsche Zeitung" 
recunoaște de asemenea că procesul de la 
Karlsruhe se desfășoară într-o atmosferă de 
teroare polițienească. „Cu . urechile ciulite, 
■agenții de poliție mișună pretutindeni. Pre
zența agenților de poliție înarmați pînă în 
dinți a produs o impresie foarte penibilă".

... ' ' 'V -s- ■

LONDRA 7 (Agerpres). — După cum re
latează ziarul „Liberation", răspunzînd în
trebărilor unui corespondent al agenției Reu
ter, mareșalul Montgomery a confirmat din 
nou faptul că încă înainte de terminarea răz
boiului împotriva Germaniei hitleriste. Win- '

ston Churchill i-e transmis ordinul de a de
pozita armele germane pentru a fi redistri
buite germanilor în scopul unei eventuale 
folosiri a acestora împotriva Uniunii Sovie
tice — aliatul Angliei în ‘ războiul antihitleș 
rist.
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Telegrame primite de tovarășul Dr. Petru Groza 
cu prilejul celei de a 70-a aniversări

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Routine
BUCUREȘTI

Cu ocazia aniversării a 70 de ani, vă rog stimate tovarășe Președinte, să primiți 
felicitările mele cordiale și urări de multă sănătate șl noi succese in munca Dvs. rodnică 
in folosul poporului romîn.

K. VOROȘILOV
Președintele Prezidiului Sovietului Suprem 
al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘTI

Cu prilejul celei de a 70-a aniversări a zilei Dvs. de naștere, primiți vă rog caldele 
mele felicitări. Vă doresc succese și mai mari in munca dvs. pentru înflorirea șl fericirea 
poporului romîn, precum și multă sănătate și ani mulți de viață.

MAO ȚZE-DUN 
Președintele Republicii Populare Chineze

Domnului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘTI

Stimate Domnule Președinte,
Cu prilejul aniversării a 70 de ani de la nașterea Dvs., vă felicit din inimă și vă 

trimit cele mai bune urări pentru sănătatea Dvs. și pentru activitatea Dvs. viitoare în 
slujba poporului romîn și pentru cauza noastră comună a păcii.

W. PIECK
Președintele Republicii Democrate Germane

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘTI

Cu ocazia celei de a 70-a aniversări a zilei Dvs. de naștere, vă rog să primiți, tova
rășe Președinte, cele mai calde felicitări și salutări din partea Consiliului de Stat și 
personal din partea mea.

Din toată inima vă dorim, dragă tovarășe Președinte, o viață îndelungată și sănă
tate în activitatea Dvs. rodnică în folosul poporului romîn, pentru securitatea sa și pen
tru construirea pașnică a socialismului în țara sa.

ALEKSANDR ZAWADSKI 
Președintele Consiliului de Stat 
al Republicii Populare Polone

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘTI

Vă rog, stimate tovarășe Președinte, să primiți cu prilejul celei de a 70-a aniversări 
a Dvs., felicităr.le mele cele mai cordiale.

Cu acest prilej, poporul cehoslovac își amintește cu recunoștință marile Dvs. merite 
în dezvoltarea relațiilor cu adevărat frățești între cele două popoare ale noastre. Vă 
urez, stimate tovarășe Președinte, multă sănătate pentru a putea continua munca Dvs. 
te răspundere.

ANTONIN ZAPOTOCKY 
Președintele Republicii Cehoslovace

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘT 1

Ingăduiți-mi tovarășe Președinte, să vă transmit cu prilejul celei de a 70-a ani
versări a Dvs. un salut călduros și urările mele cordiale.
, Vă urez sănătate și mulți ani de viață pentru a putea continua cu succes munca de 

cinste pe care o desfășurați pentru ridicarea bunăstării poporului frate romîn și în scopul 
întăririi continue a prieteniei frățești dintre popoarele romin și ungar.

ISTVAN DOBI
Președintele Prezidiului Republicii Populare Ungare

Tovarășului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
BUCUREȘTI

Cu prilejul celei de a 70-a aniversări a nașteri Dvs. in numele poporului vietnamez 
și al meu personal vă trimit cordiale felicitări. Vă urez, tovarășe Președinte s.nătate 
și vii.ă îndelungată spre binele poporului romîn și în interesul icgătur.Ior de prieteni» 
ca e se întăresc pe zi ce trece între Romînia și Vietnam.

HO ȘI MIN
Președintele Republicii Democrate Vietnam

Pregătiri in Franța pentru sărbătorirea celei da a zecea aniversări 
a tratatului franco-sovietic

PARIS 7 (Agerpres). — TASS transmite: 
In Franța se Iac pregătiri pentru sărbători
rea celei de a zecea aniversări a tratatului 
franco-sovietic de alianță și asistență mutu
ală. llrmind exemplul Parisului, într-o serie 
de alte orașe au fost constituite comitete 
pentru organizarea sărbătoririi celei de a 
zecea aniversări a tratatului franco-sovietic

Demisia guvernului japonez
TOKIO 7 (Agerpres). — Agențiile de presă 

anunță demisia guvernului japonez condus 
de Shi’geru foșida. Potrivit știrilor sosite din 
Tokio, cabinetul japonez a luat această ho.tă- 
rire in dimineața de 7 decembrie fără a mai 
aștepta dezbaterile parlamentare programa
te pentru după amiaza aceteeași zi'.e, cînd gu
vernul trebuia să. înfrunte o moțiune de ne
încredere propusă de partidele de opoziție.

Se știe că în ultimul timp, ca urmare a creș
terii nemulțumirii populare provocată de cri’ 
za economteă gravă priri care trece Japonia 
și de politica pro-americană a premierului lo-

In c î t e v
9 La 6 decembrie, A Gartz, trimis extra

ordinar și ministru plenipotențiar al Finlan
dei in U.R S S.. a oferit o recepție cu prilejul 
sărbătorii naționale — Ziua proclamării inde
pendentei. La recepție au luai parte N. A 
Bulganin, A. I Mikoian, V Af. Molotov, A 
P. Volkov, președintele Sovietului Uniunii al 
Sovietului Suprem al U R.S.S ; M. P Tara- 
sou. președintele Prezidiului Sovietului Su
prem al R.S.F S R. și alții.

La recepție au luat parte de asemenea șefii 
unor reprezentante diplomatice acreditați la 
Moscova.

9 La 6 decembrie, la cea de a doua Con
ferință a Uniunii Internaționale a sindicate
lor minerilor (U.l.S.M ), s-au ‘încheiat dis
cuțiile pe marginea rapoartelor prezentate de 
Henri Turret (Franța), Hilaire Carlier 
(Belgia) și Carlos Pozo (Chile), in cadrul 
cărora au fost ridicate problemele lărgirii 
unității de acțiune a muncitorilor din indus
tria minieră. La discuții au luat cuvintul in 

și a celei de a 30-a aniversări a recunoaște
rii Uniunii Sovietice de către Franța. La Ly
on, din comitet fac parte deputați ai Adună
rii Naț'onale și un grup de profesori și 
institutori. Ca președinte a fost ales Edouard 
Herriot. La Perigueux, comitetul cuprinde pe 
deputății Lacoste și Andre Den's precum și 
un număr de consilieri generali ai departa
mentului, reprezentînd diferite partide.

șida, poziția guvernului japonez devenise tot 
mai nesigură. In urma recentei călătorii int.e- 
prlnse de primul ministru în străinătate și în 
special a încheierii unor acorduri economice 
Înrobitoare cu S.U.A., cercurile politice japo
neze au luat poziție Împotriva guvernului 
cerind cu tot mai multă insistență demisia 
Iui Ioșida. De curînd, un mare număr de de
putați ai partidului guvernamental — parti
dul liberal — au demisionat din partid, con
stituind o nouă grupare politică de opoziție 
față de regimul lui ioș'da.

a rînduri
total 40 delegați-reprezentanți ai uniunilor 
sindicale din 30 de țări.

O In legătură cu cel de al II-lea Congres 
unional al scriitorilor sovietici care va în
cepe la 15 decembrie, la 6 decembrie s-a des
chis sesiunea oamenilor de litere din Mos
cova. La această sesiune participă peste 
1.000 persoane-prozatori, poeți, dramaturgi, 
critici literari, reprezentanți ai redacțiilor 
ziarelor și revistelor.

9 Ministerul Agriculturii al U.R.S.S a de
cernat medalia de aur „I V Miciurin" cu
noscutului colhoznic-om de știință Terenti 

Malțev
S-a decernat de asemenea medalia de aw 

„I V. Miciurin" lui Aleksei Veniaminov, doc
tor in științe agricole, pentru o lucrare in 
domeniul selecționării fructelor. Medalia de 
aur „I. V. Miciurin" este decernată in fiecare 
an pentru lucrări originale remarcabile și 
descoperiri de însemnătate teorelică și prac
tică.

Pentru securitate în Europa, 
împotriva reînvierii militarismului german l

Poporul sovietic, reazim 
de nădej'de al păcii

MOSCOVA 7 (Agerpres) —- TASS trans, 
mite: In orașele șl satele din Uniunea So
vietică continuă să aibă ioc numeroase mi
tinguri și adunări consacrate conferinței de 
la Moscova a țărilor europene pent- u ași» 
gurarea păcii și securității în Europa. Apro- 
bînd în unanimitate declarația adoptată in 
cadrul conferinței, oamenii munc’l din Uniu
nea Sovietică își manifestă hotărîrea fermă 
de a lupta pentru pace și securitate cotec. 
tivă. de a întări prin munca lor puterea Sta
tului Sovietic.

Numeroase adunări au avut loc la între
prinderile industriale și pe șantierele din 
Ural — important centru industrial al Țării 
Sovietice.

Luînd cuvintul la mitinguri și adunări, 
muncitorii și colhoznicii din Bielorusia, 
R.S.S. Moldovenească, Armenia, Ucraina și 
alte republici sovietice vorbesc cu mîndrie 
despre rezultatele obținute în muncă și de
clară că stat gata să muncească și mai 
bine, și mai productiv, pentru ea patria lor 
să devină și mai puternică și mai frumoasă.

Oamenii muncii bulgari sprijină 
declarația conferinței de la Moscova

SOFIA 7 (Agerpres). — Ziarul „Rabot- 
nicesko Delo“ din ,6 decembrie publică știri 
despre mitingurile și adunările desfășurate 
în R.P. Bulgaria, la care oamenii muncii 
bulgari aprobă în unanimitate decla.raț'a 
statelor participante la conferința de la 
Moscova.

Adunări și mitinguri în sprijinul hotăriri- 
lor conferinței de la Moscova au avut loc la 
uzina de articole de cauciuc „Gheorghi Di
mitrov**, la comoinatul poligrafic „Dimltar 
Blagoev", la fabrica „Textilna Slava**.

Patrioții francezi își string rîndurile
PARIS 7 (Agerpres). Ziarul „L’Humani- 

te“ a publicat un articol al lui Jacques Du
cios, secretai al Comitetului Central al Par
tidului Comunist Francez, consacrat luptei 
împotriva înarmării Germaniei occidentale. 
Condamnînd cu asprime politica lui, Mendes- 
France în problema germanăj Ducios arată 
că șeful guvernului francez caută să oblige 
pe deputății Adunării Naționale să ratifice 
cit se poate mai repede acordurile de la 
Paris, știind bine că timpul lucrează împo
triva acestor acorduri, așa cum înainte a 
lucrat împotriva tratatului cu privire la 
crearea „comunității defensive europene**.

Ducios amintește în continuare despre de
clarația adoptată de participanții la confe
rința de la Moscova. în care se spune că 
ratificarea acordurilor de la Paris- ar agrava 
situația încordată din Euroui, ar suumtaa 
posibilitatea reglementării probtemelor eu
ropene nerezolvate, șl în primul rînd a pro
blemei germane.

Din toate acestea, scrie Ducios, reiese că 
există o contradicție flagrantă intre ratifi
carea acordurilor de la Paris și posibilitatea 
de a continua în mod eficient tratativele.

Trebuie să se facă totul pentru a crea o 
uniune a patrioților în lupta împotriva rati
ficării acordurilor de 1a Paris. Patrioții nu 
se vor lăsa înșelați prin minciunile despre 
inevitabilitatea îna.mării Ge-maniei occiden
tale. Ei știu că dacă Franța va voi, ea va 
putea să ceară respectarea tratatelor inter
naționale, să împiedice militarizarea Germa
niei occidentale. Ei știu de asemenea că 
Franța se poate bizm pe tratatul franco-so
vietic de alianță și asistență mutuală din 
10 decembrie 1944, de la a cărui încheiere 
vom sărbători curind zece ani. Acest tratat, 
pe care guvernul nostru l-a încălcat în mod 
conștient semnînd acordurile de la Paris, 
prezintă o garanție pentru noi împotriva u- 
nei no; primejdii din partea Germaniei.

Ce cer interesele Germaniei
BERLIN 7 (Agerpres). - TASS trans

mite : La 6 decembrie a avut loc la Berlin 
o ședință extraordinară lărgită a Prezidiului 
Consiliului Național al Frontului Național 
al Germaniei democrate, consacrată rezul
tatelor conferinței de la Moscova a țărilor 
europene pentru asigurarea păcii și securită
ții în Eurooa.

La ședință au luat parte membrii dele
gației Remiblicii Democrate Germane la con
ferința de la Moscova în frunte cu Otto Gro. 
tewoiil, primul ministru al R. D. Germane, 
reprezentanți de frunte ai vieții economice,

In a c e s te zile la Moscova
Cu aproape zece ani în urmă, pe ruina 

unei case din Varșovia se aflau două in
scripții: „Minat" — iar dedesubt: „Am
scos minele Ivan Sergheevici Feodorov. Eu 
am pornit spre Berlin !“.

Era la începutul lui 1945, cu două luni 
înainte de sdrobirea armatelor fasciste în 
propriul lcr bîrlog. Două luni înainte de 
ziua cînd Ivan Sergheevici Feodorov, întor- 
cîndu-se în țara lui, trecea prin Varșovia re
înviată șl scria cu cărbune pe același zid ars 
de focul războiului: „Mă întorc acasă. 
Pace**.

...„Pace. Mă întorc acasă**. Acestea erau 
cuvintele pe care le șopteau milioanele de 
oameni ce mișunau pe pămîntul din scoarța 
căruia ruinele aducătoare de moarte, fuse
seră scoase. Erau cuvintele scrise cu cretă 
pe pereții vagoanelor în care se întorceau 
acasă supraviețuitorii lagărelor de concen
trare naziste, cuvintele pe care șl le spu
neau stalingrădcnii odată cu locuitorii rui
natului Cowentry, cu fiii eroicului Sevastopol 
sau cu copiii Pragăi eliberate. Erau cuvin
tele ce cuprindeau năzuințele de viitor, spe
ranțele și fericirea unei lumi întregi.

...Sînt zile geroase la Moscova. Zăpada 
scrîșnește sub tălpi, se cerne în cristale mă
runte așezînd cușme de vată pe stîlpii por
ților șl prinzînd in cătușe de oțel apa în
tunecată a rîului ce taie orașul în două.

Intr-un trolcibus de pe linia 15, am auzit 
discuția a doi pasageri:

— Merii au prins și rezistă gerului. Trei 
ierni le-am îmbrăcat tufpinele și în toamna 
trecută mi-au dat primele roade... Pe cu
vin} de cinste, Ivan Sergheevici, așa mere, 
mai rar!... Am să-ți dau cîțiva puieți, și 
peste trei, patru ani, vei avea mere ca în 
Abhazia.

Ivan Sergheevici ?... Să fie oare același 
— Ivan Sergheevici Feodorov ?

— In război ați luptat pe frontul ucrai
nean?... Varșovia... Berlin? — m-am trezit 
inteebînd.

— Nu... Dar de ce mă întrebați?... Pină 
anul trecut am trăit la Novosibirsk. Acolo 
am fost și în timpul războiului.

Slavă domnului ! Nu știu dacă ne-ar fi 
crezut cilitorii. Prea ar fi fost izbitoare coin
cidența ! Dar între discuția calmă, despre 
merii ce vor da în anii viitori roadă bogată, 

politice, sociale și culturale din Republica 
Democrată Germană și din Germania occi
dentală și reprezentanți ai presei.

Doctorul Lothar Bo.z, vicepreședinte al 
Consiliului de Miniștri- și ministru al Afa
cerilor Externe, membru al delegației Repu
blicii Democrate Germane la conferința de 
la Moscova, a făcut o expunere asupra reztil. 
țațelor conferinței de la Moscova a țărilor 
europene pentru asigurarea păcii și securită
ții în Europa.

Declarația adoptată de participanții la con
ferința de |a Moscova a declarat Lothar Bolz, 
arată limpede că ratificarea acordurilor de 
la Paris constituie un pericol pentru po
poarele Europei 'și în primul rind pentru po
porul germa.p.

Participanții la conferința de la Moscova 
au declarat in unanimitate că, in cazul ra
tificării acordurilor de Ia Paris, sînt hotăriți 
să ia de comun acord măsurile necesare pen
tru asigurarea securității lor.

In încheiere, L. Bolz a subliniat că Re-, 
publica Democrată Germană va merge cu ho. 
tărîre pe drumul păcii, pe drumul înfăptui
rii hotăririlor conferinței de la Moscova a 
țărilor europene pentru asigurarea păcii și 
securității în Europa.

Această politică, a declarat el, corespunde 
intereselor tuturor germanilor iubitori de 
pace, intereselor tuturor popoarelor din Eu
ropa.

Cit valorează „limitarea” 
reînarmării Germaniei occidentale...

PARIS 7 (Agerpres). — Articolele și co
mentariile ziarelor burgheze din Occident 
oglindesc neliniștea opiniei publice vest- 
europene în legătură cu consecințele pe care 
o eventuală ratificare a acordurilor de la 
Paris le va avea pe plen internațional.

Ziarul francez „Le Monde" a publicat re
cent un articol semnăt de Hamon, rngjibru 
în Consiliul Republicii, care s-a pronunțat 
la timpul său împotriva „comunității defen
sive europene", fapt pentru care a fost ex
clus din partidul M.R.P.

Ratificarea acordurilor de la Paris, arată 
Hamon, ar îngreuna considerabil tratativele 
între Răsărit și Apus. In nici un caz, scrie 
Hamon, Franța nu-și poate sacrifica secu-, 
ritatea în interesul unei hotărîri în urma că
reia tratativele înseși ar fi duse firește, „pes. 
te capul nostru", in favoarea altora.

Tot „Le Monde" publică un articol sem
nat de Bevan și intitulat „Reînarmarea Ger
maniei occidentale nu provoacă nici un entu. 
ziasm în rîndurile poporului englez".

In acest articol, autorul atrage atenția 
asupra faptului că așa-zisele restricții imun- 
se reînarmării. germane prin aceste acorduri 
sînt iluzorii. „Limitarea armamentelor ne- 
convenționa'.e acceptată de guvernul de la 
Bonn, scrie Bevan, nu valorează mai mult 
decît hîrtia pe care este scris acordul".

Noua „Luftwaffe” prinde aripi...
BERLIN 7 (Ageripres). - A.'D.N. trans; 

mite: In presa vest-germană apar tot mai 
des știri despre pregătirile în vederea 
creării unor forțe armate. Ziarul vest-ger- 
man „Welt am Sonntag" a publicat amă
nunte cu privire la organizarea viitoarelor 
forțe militare aeriene ale Republicii Fede
rale în cazul cînd vor intra in vigoare acor
durile de la Paris.

■ Ziarul anunță că din viitoarele forțe mi
litare aeriene vor tace parte zece escadrile 
de avioane de vînătoare și bombardament 
cu un total de 750 aparate, patru escadrile 
de avioane de vînătoare cu un total de 300 
aparate, două escadrile de avioane de vină- 
toare de noapte cu un total de 36 aparate, 
două escadrile de avioane de recunoaștere și 
două escadrile de avioane de transport.

Ziarul mai arată că efectivul în oameni al 
forțelor militare aeriene se va cifra la 85.000, 
dintre care 2.000 de aviatori și 83.000 per
sonal terestru și unități auxiliare.

„O realitate crunta în spatele 
unor formulări elegante”

BERNA 7. (Agerpres).,— Săptămînalul 
„Zeitdienst" a publicat recent un articol 
c-ire avertizează că ratificarea acordurilor 
de la Paris ar bara calea spre unificarea 
Germaniei și ar duce în mod inevitabil la 
agravarea continuă a încordării internațio
nale și la primejdia reală a unui nou război 
mondial.

între acel Ivan Sergheevici, care pe zidul 
de la Varșovia scrisese cu cărbune ; „Mă 
întorc acasă. Pace**, și aceste zile la Mos
cova, e o legătură de nedespărțit.

Cei doi pasageri au continuat să discute. 
Pe genunchii celui care povestea se afla un 
ziar deschis, pe a cărui primă pagină era 
tipărită declarația comună a guvernelor par
ticipante la conferința de la Moscova.

In siguranța cu care cei doi vorbeau des
pre viitor am văzut încrederea față de ziua 
de mîine, aceeași pe care am văzut-o în zi
lele conferinței pe chipurile oamenilor so
vietici.

In acele zile, pe strada Alexei Tolstoi, la 
orele cînd știu că trebuie să se termine 
ședința curentă a conferinței, numeroși tre
cători se opreau, așteptau apariția delega- 
țil.or țărilor participante și cînd aceștia se 
iveau, îi priveau cu încrederea că popoarele 
ce și-au trimis delegații la Moscova, nu vor 
permite niciodată dezlănțuirea unui nou 
război.

— Războiul mi-a întrerupt studiile vreme 
de cinci ani, îmi spunea deunăzi tînărul 
poet Nikolai Staișinov; din pricina lui 
îmi Isprăvesc cursurile cu cinci ani mai 
tîrziu... Dar voi ciștiga vremea răpită 1...

Voi cere comisiei să mă repartizeze după 
terminarea institutului la redacția unei ga
zete din Altai sau undeva în Orientul înde
părtat. In anii ce vin vreau să scriu un 
ciclu de poeme despre Siberia Sovietică.

— Vom termina construirea cartierului 
sudic-apusean al Moscovei, așa cum ne-am 
propus! — spunea zidarul Koroliov Vasili, 
citind declarațiile conferinței de pe strada 
Alexei Tolstoi. In trei, patru ani, acel o vom 
ridica peste două sute de blocuri muncito
rești !

Zăpada scrîșnește sub tălpile trecătorilor 
la Moscova, Gerul arde obrajii, îmbujorin- 
du-i. La chioșcurile presei moscovîții așteap
tă in rind ziarele proaspete. Și cu tot gerul, 
în fața panourilor pe care sînt afișate ga
zetele centrale, oamenii se opresc și citesc 
pe-ndelete știri despre puternicul ecou inter
național al conferinței. Apoi cu certitudinea 
calmă celui ce se știe slujitor al unei cauze 
drepte revin la planurile lor de viitor și cu

Ocupîndu-se de „propunerea" puterilor oc
cidentale cu privire '.a ținerea unei 'confe
rințe cu Uniunea Sdvielică după ratificarea 
acordurilor de ’.a Paris, săptămînalul se în
treabă:

„Diacă puterile occidentale au hotărît să 
înarmeze Germania occidentală, ce vor pu
tea oare propune ele Uniunii Sovietice în 
schimb, pentru oa aceasta să plece din Ger
mania răsăriteană și Austria?"

Revista lunară „Kontakt" a publicat în 
numărul său din noiembrie cîteva articole 
îndreptate împotriva ratificării acordurilor 
de l>a Paris și reînarmării Germaniei occi
dentale.

„îndărătul unor formulări elegante care 
au oa scop să le facă atractive, se spune 
in articolul de fond, acordurile de la Londra 
și Paris ascund o realitate cruntă: remili- 
tarizarea Germaniei. A doua zi după reali
zarea acestor acorduri, o Germanie înar
mată va amenința din nou pacea. Cum poți 
să ai încredere într-un regim sub care, cel 
puțin în ultimii patru ani, înflorește nazis
mul și pentru care încercarea de a unifica 
țara a fost întotdeauna doar un pretext pen
tru a duce o politică perfidă, ale cărei roade 
sînt deocamdată numni înrăutățirea relații
lor dintre răsărit și apus?**

Presa americană continuă 
să denatureze adevărul

MOSCOVA 7 (Agerpres). — Ziarul 
,.Pravda“ publică, sub semnătura corespon
dentului sau din New York, un comentar în 
legătură cu reacția presei americane la con
ferința de la Moscova a țărilor europene pen. 
tru asigurarea păcii și securității in Eu
ropa.

Presa monopolurilor americane, scrie cores
pondentul, care a căutat să treacă sub tă
cere lucrările conferinței sau să denatureze 
sensul declarației particlpanților la această 
conferință continuă cu perseverență să păs
treze un complot al tăcerii in privința rezul
tatelor conferinței.

Tem:ndu-se să aducă la cunoștința citito
rilor săi fondul real al declarației, ea recurge 
la denaturări și născociri calomnioase in
tenționate.

Ziarele burgheze au recurs la fel de fel 
de născociri pentru a defăima rezultatele con. 
ferinței. Astfel, „Sțir“, care apare la Wa
shington, a anunțat intr-un articol redac
țional că participanții la conferință ar fi 
„hotărît" să organizez^ un „N.A.T.O. pro
priu", adică să creeze o grupare militară 
agresivă. Or, intrucît această „descoperire" 
nu putea fi argumentată în nici un fel, căci 
cuvintările și declarațiile participanților la 
conferință dovedeau absolut contrariul, 
„Star" a hotărît 6ă invoce ca argument al 
calomniei sale... tratatele pe oare Uniunea 
Sovietică le-a încheiat după război cu veci
nele ei în scopul pre’ntîmpinării unei noi 
agresiuni din partea militarismului germen.

După cum remarcă corespondentul, ziarul a 
trecut însă sub tăcere faptul că tratate si
milare au fost încheiate de către Uniunea So
vietică și cu alți participant! la coaliția anti, 
hitleristă și ta primul rînd cu Anglia și 
Franța. Mai mult, decît atît, după război a 
fost încheiat un acord similar între Franța 
și Anglia. Atît timp cît nu s-a pus problema 
reînvierii militarismului german, nimeni nici 
măcar în America nu a considerat aceste tra
tate drept o dovadă a unor „intenții agre
sive".

Atitudinea presei americane, care acțio
nează din ordinul Departamentului de Stat, 
dovedește în mod incontestabil că cercurile 
guvernante din S.U.A. Caută să ascundă po
porului lor adevăratul cuprins al declarației 
guvernelor statelor iubitoare de pace sem
nată recent la Moscova.

Acordurile de Ia Londra și Paris in
compatibile cu Constituția Belgiei
PARIS 7 (Agerpres). — După cum trans

mite corespondentul din Bruxelles al agen
ției France Presse, Consiliul de stat al Bel
giei și-a exprimat părerea că acordurile de 
la Paris cu privire la înarmarea Germaniei 
occidentale sînt îm contradicție cu Constituția. 
Consiliul de stat consideră că parlamentul 
belgian poate să ratifice aceste acorduri nu
mai în cazul cînd vor fi adoptate unele, amen
damente la Constituție care sînt studiate în 
prezent.

Consiliul de stat al Belgiei, care este for
mat din cei mai în vîrstă oameni de stat, 
este convocat pentru discutarea celor mai 
importante probleme și are funcții consulta
tive.

îndrăzneală își făuresc cele mai cutezătoa
re visuri.

— Vreau să plec la stațiunile derive de 
la Polul Nord, spunea tînărul Valentin Mak
sakov, din anul IV al facultății de fizică. 
Dacă cei plecați acolo nu își termină cerce
tările într-un an, cînd voi termina faculta
tea, voi cere să fiu trimis acolo... Trebuie să 
fie o muncă grozav de interesantă !

Deunăzi, la atelierul sculptorului sovie
tic Erzia au venit cîțiva studenți de la 
arte plastice. Bătrînul sculptor tăia în lemn 
tare de quebrajo chipul unei cunoscute bale
rine sovietice.

— Cînd credeți că veți termina sculptura 
aceasta Stepan Dimitrievici? — l-a întrebat 
unul din studenți.

— Eu știu?... Poate peste un an, poate 
peste doi... Mai precis, cred că in trei săp- 
tămîni va fi gata!

— Și pe urmă ?
— Pe urmă ?... Puteri să am 1 Vreau să 

dau o serie de busturi în marmoră și să tai 
în lemn chipurile unor colhoznici mordvini, 
compatrioți de-ai mei.

— Și cînd te gîndești că a împlinit 80 
de ani! A șoptit un student vecinului său.

— Cum ai spus ? 80 de ani? i-a prins 
vorba bătrînul sculptor. 81, dacă vrei să 
știi... Și ce am de gînd să fac, voi face. 
Nu-mi trebuie nimic altceva decît pace pen
tru a-mi înfăptui planurile.

Din nou îmi vine în minte ostașul sovietic 
care în cîteva cuvinte a scris pe zidul casei 
din Varșovia sensul unei întregi epoci: „Am 
scos minele. Ivan Sergheevici Feodorov. Eu 
am pornit spre Berlin". Și mai tlrziu : „Mă 
întorc acasă. Pace**.

In urma acestor cuvinte, pămîntul și-a 
vindecat rănile, orașele s-au reconstruit, pe 
locul ruinei din Varșovia care purta inscrip
țiile soldatului sovietic s-a ridicat o casă 
nouă, merii au înflorit și au dat roade, iar 
cei cărora războiul le-a întrerupt munca, au 
prins vremea din urmă. F.i nu îngăduie ca 
planurile lor de viitor, planuri minunate și 
îndrăznețe să fie amenințate de dușmanii 
păcii.

ION GRIGORESCU

SPORT
Campionatele internaționale 

de tenis de masă a!e Suediei^
STOCKHOLM 7 (Agerpres). -
La Stockholm au început duminică seara^- 

campionatele internaționale de tenis de masă 
ale Suediei, o mare competiție la care parti
cipă unii dintre cei mai buni jucător: din 
lume. Pentru cucerirea celor 5 ti.luri de cam
pioni internaționali se întrec jucători din 
Anglia, R. Cehoslovacă, Franța, R.P.R., Iu
goslavia, Germania occidentală, Japonia șl 
Suedia. După cum s-a mai anunțat la aceas
tă competiție țara noastră este reprezentată 
de campioana mondială Angelica Rozeanu, 
Ella Zeller și Tiberlti Harasztasi.

In primele două zi'.e de concurs, sportivii 
romîni au obținut rezultate frumoase, reușind 
să se califice în finală sau semifinală la 4 
probe. In proba de simplu fete s-r.u calificat 
pentru finală, campioana mondială Angelica 
Rozeanu (R.P.R.) șl campioana Angliei, Ro
salinda Rowe. In sferturile de finala Angeli
ca Rozeanu a dispus cu 3-0 de Schlaf (Ger
mania occidentală), iar în semifinală cam
pioana mondială a eliminat cu 3—0 (11, 19, 9) 
pe cunoscuta jucătoare engleză Diana Rowe. 
O comportare bună a avut în cadrul ecesteG 
probe și tinăra noastră jucătoare Ella ZellflK 
care s-a calificat pină in semifinale. In sfl^P 
turile de finală Zeller a învins categoric cu 
3-0 pe Paulsen (Germania occidentală), fiind 
eliminată în semifinale de Rosa'.inde Rowe 
cu 3-2 la capătul unui mec: pasionant.

Finala probei de dublu fete va- fi disputată 
de jucătoarele din R.P.R., Angelica Rozeanu 
și Ella Zeller care vor înti'.ni pe surorile 
Diana și Rosaljnde Rowe. In semifinalele 
competiției de dublu mixt Angelica Rozeanu 
și T. Harasztasi vor juca împotriva cuplului 
Diana Rowe-Jonny Leach (Anglia), iar Ogi- 
mura (Japonia) — Theorrson (Suedia) se va 
Intîlni cu Andreadis (R. Cehoslovacă) — 
Rc-salinde Rowe (Anglia).

Finala probei de dubiu bărbați va aduce 
față în față perechile, Harasztasi (R.PR.)- 
Vogrinc (Iugoslavia) și Andreadis—Stipek 
(R. Cehoslovacă). Perechea Harasztasi—Vck- 
grinc a jucat foarte bine, inving'nd cupliw 
Ogimura (Japonia) — Tereba (R. Ceho
slovacă) cu 3—1.

întrecerile probei de simplu băieți au fost 
extrem de dîrze și spectaculoase. Pentru se
mifinale s-au calificai iugoslavii Doiinar, Vo- 
grinc și Harangozo, precum și suedezul Fli- 
esberg, finalistul campionatului mondial pe 
acest an. In general meciurile au fost mar
cate de o serie de rezultate neașteptate. Ce
hoslovacul Andreadis după ce a eliminat pe 
francezul Amouretti a pierdut în fața' lui , 
Harangozo (Iugoslavia) cu 3-2, iar Doîinar -f 
(Iugoslavia) l-a scos din competiție cu sco
rul de 3-1 pe fostul campion mondial J. 
Leach (Anglia). O mare surpriză a produs 
Vogrinc (Iugoslavia) care l-a eliminat din 
competiție cu scorul de 3-1 pe actualul cam
pion mondial japonezul Ogimura.

După ce a învins pe rind cu 3—0 pe Beck- 
haus (Anglia) și Malmqulst (Suedia), repre
zentantul nostru T. Harasztasi a pierdut cu 
3-1 în fața suedezului Fliesberg.

Campionatul repub'ican de șah
Ieri după amiază aula Bibliotecii centrale 

universitare a găzduit runda a 12-a a cam
pionatului republican de șah.

Prima partidă terminată a fost aceea din
tre maestrul Rădulescu și tînărul Părtaș care 
s-a dat remiză la mutarea 18. Cu același re
zultat s-a încheiat partida dintre Corvin Ra
dovici și D. Drimer. Caracsony in întîlnirea 
cu Weismann ar fi putut cîștiga forțat dama 
pentru turn și cal printr-o interesantă com
binație. El n-a văzut și a propus remiză 
care a fost acceptată. Tot cu un rezultat 
de egalitate s-a terminat și partida Ivan Ha- 
lic — Iuliu Szabo. Campionul R.P.R. maes
trul internațional Ion Bălănel în întîlnirea cu 
maestrul sportului G'că Alexandrescu a ju
cat excelent, cîștigind pr:ntr-un puternic atac 
de mat la mutarea 43. El a obținut astfel a 
șaptea victorie consecutivă. în schimb Bela 
Soos a suferit prima infrîngere, în acest con
curs in întîlnirea cu Teodor Ghițescu. Eugen 
Costea l-a învins pe maestrul sportului Victor 
Ciocîltea, care a pierdut o figură tacă din 
deschidere. Gh. Mititelu a cîștigat la E. 
Nacht printr-un frumos atac la mutarea 52, 
După cinci ore de joc s-au întrerupt parti
dele Samarian — Seimeanu și Șuta — Tro- 
ianescu în care ultimii au avantaj.

După 12 runde în clasament conduce Ion 
Bălănel cu 10 puncte urmat de Eugen Costea 

-cu 8 puncte și jumătate și o partidă între
ruptă.

Astăzi cu începere de la orele 16 vor fi 
reluate partidele întrerupte din rundele 11 
și 12.

PAUL DIACONESCU

Știri
• Cunoscutul halterofil sovietic Ivan Udo- 

dov e obținut zilele acestea un mare succes. 
In cadrul campionatelor de haltere ale ora
șului Rostov pe Don, Udodov a ridicat la 
stilul „Împins" o halteră în greutate de 
111,5 kg., performanta care reprezintă un 
nou record mondial Ia categoria pană. La to
talul celor trei stiluri, Udodov a realizat 355 
kg., rezultat care reprezintă de asemenea, un 
nou record mondial.

o Se apropie de sfîrșit cel de el 16-lea 
campionat feminin de șah al Uniunii Sovie
tice. Re primele locuri ale clasamentului se 
găsesc tînăra șahistă Larisa Volpert (Lenin
grad) cu 10'/2 puncte și Iuzefa Gurfinkel 
(Rostov pe Don) cu 10 puncte. In runda 
14-a Volpert a cîștigat la campioana unional^f 
Kira Zvorîkina, iar Gurfinkel la Salma Roos
ters (Estonia).

---• —
Timpul probabil

(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In țară: Vremea rămîne îndeosebi umedă 
și cețoasă cu cerul mai mult acoperit. Va 
ploua sau va cădea lapoviță ta cea mai mare 
parte a țării, iar în regiunea muntoasă și de
luroasă va ninge. Vîntul va bate slab pînă la 
potrivit din sectorul vestic și mai puternic 
pe litoral.

Pentru următoarele două zile vremea rămî
ne umedă și cețoasă cu cerul acoperit In eeia 
mai mare parte a țării. Temperatura în ușoa
ră creștere.

Pentru București : Vremea rămlne umedă 
și cețoasă cu cecul acoperit. Vor cădea pre- 
cipitațiuni mai ales sub formă de tanoviță. 
Vîntul va sufl-a slab pină la potrivit din sec
torul vestic. Temperatura ușor variabilă.

Pentru următoarele două zile vTeme urn^^ri 
ș cețoasă. Vor cădea precipitațluni mai i^Bl 
sub formă de ploaie. Cerul mal mult acop? 
rit. Vinț slab pînă la potrivit din sectorul 
vestic și sud-vestic. Temperatura în ușoară 
creștere.
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